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Posledice suše se bodo marsikje 
poznale še prihodnje leto

Zdaj ni nobenega dvoma več: letošnja suša 
v Sloveniji je dosegla razsežnosti naravne ne-
sreče. Svetovalci Kmetijsko gozdarske zborni-
ce Slovenije aktivno spremljajo stanje in posle-
dice ekstremnih vremenskih razmer ter svetuje-
jo pridelovalcem, kako ravnati, da bodo posledi-
ce čim manjše. Pri tem ugotavljajo, da so v ča-
su, polnem vremenskih ekstremov, razlike med 
dobrimi tlemi z več humusa in revnimi tlemi ze-
lo izrazite. Pomembna je tudi izbira kultur in sort, 
optimalna prehrana rastlin in kakovostna obde-
lava tal.

Posledice visokih temperatur in pomanjka-
nja padavin so opazne predvsem na lahkih, 
prodnatih in plitvih tleh, na območju napla-
vin vodotokov v ravninskih predelih ter v hribo-
vskih območjih na nagnjenih, sončnih legah in 
plitvih tleh.

Na nekaterih poljščinah in na travinju je na-
stala nepopravljiva škoda. Od poljščin je najbolj 
prizadeta koruza, saj so neugodne vremenske 
razmere nastopile prav v času njenega cvete-
nja. Koruza ni dosegla normalne višine, na pe-
ščenih tleh sploh ni formirala storžev. Ocena 
škode je do 50 odstotkov manjši pridelek.

Močno prizadeto je tudi travinje. Problem bo 
pridelati zadostno količino voluminozne krme, 
saj je suša na travnikih povzročila izpad ene do 
dveh košenj. Visoke temperature so povzročile 

precej škode tudi pridelovalcem zelenjave. Listi 
in plodovi so ožgani in prisilno dozorevajo. V ne-
namakanih nasadih bodo pridelki nižji vsaj za 
30 odstotkov.

Posledice suše in visokih temperatur se kaže-
jo tudi v sadnih nasadih. Največ škode je na ja-
godičastem sadju, kjer so plodovi neprimerno do-
zoreli in slabše kakovosti. Pri koščičastem sadju 
so plodovi drobni, prisilno dozorevajo, so slabše 
obarvani in z manj sladkorja. Na pečkatem sadju 
se kažejo znaki opeklin. Škoda zaradi suše se zna 
v sadjarstvu poznati še prihodnje leto.

Mnogi menijo, da so visoke temperature in 
pomanjkanje padavin posledica podnebnih 
sprememb, vendar to ni nujno res, saj so sušo in 
vročino na Slovenskem beležili že pred desetle-
tji. Prejšnji teden je sicer padel temperaturni re-
kord tako v Ljubljani kot v Mariboru, medtem ko 
so v Cerkljah ob Krki izmerili doslej najvišjo tem-
peraturo v Sloveniji (40,8 stopinje Celzija), toda 
dotedanji temperaturni rekord je držal kar 63 let 
(5. julija 1950 je v Črnomlju živo srebro poka-
zalo 40,6 stopinje Celzija). Nič drugega nam ne 
preostane, kot da vremenske ekstreme, s kate-
rimi se soočamo, sprejmemo kot del naše real-
nosti. 

(MŠ)

(ŠS)
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Naša anketa
Kakšna je škoda zaradi suše?

Posledice visokih temperatur in pomanjkanja padavin v juliju in 
avgustu so opazne po vsej Sloveniji. Na številnih poljščinah in na 
travinju je že nastala nepopravljiva škoda. Visoke temperature so 
povzročile precej škode pridelovalcem zelenjave in sadjarjem. Tu-
di naša dolina ni izjema. 

Irena Papež Krajnc, Nazarje
Doma imamo vrt. Da bi omilili škodo na vrtni-

nah, sta mož in sin navozila vodo iz Savinje, tako 
da lahko rečem, da smo uspeli omiliti škodo. Pri-
delek je kljub temu bistveno manjši kot lani. Tudi 
okus je slabši. Žal pa se ljudje v moji okolici ne za-
vedajo, da se ob teh temperaturah lahko zmanjša 
zaloga vode v vodnih zajetjih in nekateri še vedno 
zalivajo svoje zelenice. 

Lučka Jelšnik, Lenart pri Gornjem Gradu
Naša ekološko usmerjena kmetija ima sonč-

no lego. Ukvarjamo se predvsem z živinorejo in 
letošnje visoke temperature so povzročile škodo 
na travnikih. Trava se suši. V normalnih razmerah 
imamo tri košnje, letos je že druga bila zelo slaba, 
tretje pa sploh ne bo. Da bi omilili škodo, smo mo-
rali zmanjšati število glav živine, na zalogi imamo 

še nekaj bal krme od lani. Na njivi in vrtu je pridelek zelo slab. Uspela sem 
zalivati le kumare. Kolikšna bo škoda, se še ne da oceniti. 

Rezika Pahovnik, Krnica
Suša je naredila veliko škode na travinjah. Druga košnja je bila več kot za 

trideset odstotkov manjša kot lani. Če ne bo dežja, ne verjamem, da bomo 
imeli tretjo košnjo, kot je običajno. Na vrtu smo škodo omilili z zalivanjem. 

Naša živina se v normalnih razmerah pase pole-
ti zunaj. Letos pa jo imamo čez dan v hlevu in še-
le zvečer, ko se malo ohladi, jo spustimo na pašo. 

Alojz Plaznik, Ljubija
Na vrtu, kar smo zaliva-

li, smo uspeli rešiti, žal pa 
je veliko škode na sadnem 

drevju. Plodovi niso niti dozoreli, a so že odpadli. 
V sadovnjaku bom moral zamenjati tudi nekaj sa-
dnega drevja, saj se je nekaj dreves zaradi lege in 
sestave zemlje posušilo. Rešitev bi bila le zaliva-
nje, a to je nemogoče, ker v bližini ni zajetij. 

Janko Podkrižnik, Radmirje
Trenutno ne kmetujem, zemljo sem dal v na-

jem. Veliko škode je suša naredila na domačem 
vrtu. Kljub temu, da imamo svoj rezervoar, se ču-
ti pomanjkanje vode, zato nismo niti zalivali. Tu-
di gozdu temperature niso prizanašale. Veliko na-
mreč delam v gozdu in opažam, da listavcem od-
pada listje, velika nevarnost je lubadar. Tudi v če-

belnjaku je velika škoda. Spomladi je bilo veliko deževja, sedaj pa je su-
ša, tako da ne bo medu.

Ivan Mlačnik, Konjski Vrh
Suša, ki je te dni po Sloveniji in naši dolini, je na-

redila tudi na naši kmetiji veliko škode. Ukvarjamo 
se predvsem z vzrejo krav dojilj. Trenutno je naša 
živina v planini in ko se vrne, bo problem s krmo. 
Imeli smo namreč le eno košnjo, kar je bistveno 
premalo. Tudi na vrtu imamo bistveno manj pri-
delka kot leta poprej. 

Pripravila in fotografirala Marija Šukalo 

ŠKODA ZARADI SUŠE PRERASLA V NARAVNO KATASTROFO

Tudi Zgornja Savinjska dolina v primežu 
suše

Zaradi izjemne suše, ki je prizadela Slovenijo, zlasti kmetij-
stvo, je kmetijski minister mag. Dejan Židan razglasil naravno 
nesrečo, saj naj bi škoda presegla 0,3 promila bruto domače-
ga proizvoda. Ob tem je napovedal nekatere ukrepe za omilitev 
posledic, kot je izplačilo škod po lanski suši in neposrednih iz-
plačil oziroma subvencij.

A suša in visoke temperature ni-
so prizadele le kmetijstva, pravza-
prav bomo posledice nosili vsi. Viš-
je cene prehrambnih artiklov bo-
do verjetno le ena od posledic, ki 
jih bomo občutili. Ob že tako nizki 
življenjski ravni bodo umanjkali še 
kako dobrodošli pridelki z vrtov in 
vrtičkov, ki marsikomu pomagajo 
izboljšati družinski proračun. 

Tudi naši dolini ni bilo prizanese-
no. Od napovedanega dežja smo 

bili deležni v glavnem le vetra, ki 
je izsušil še nekaj dodatne vlage iz 
žejnih tal. 

POMANJKANJA PITNE 
VODE ŠE NI

Po besedah direktorja JP Komu-
nala Gornji Grad Zdenka Purnata 
pri njih pomanjkanja pitne vode ni 
zaznati, zato doslej niso omejeva-
li porabe vode. Nekoliko drugačna 
je slika na območju JP Komunala 

Mozirje. Pitne vode je sicer dovolj, 
so pa v občinah Ljubno in Rečica 
ob Savinji v nedeljo, 11. avgusta, 
razglasili omejitev porabe vode iz 
omrežja za zalivanje in pranje av-
tomobilov. Kot je dejal direktor An-
drej Ermenc, je poraba v soboto 
prekomerno narasla in sam vodo-
vodni sistem s črpališči ne dopu-
šča takšnega pretoka.

PRIZADETI GOZDOVI 
Pomanjkanje vode je že na oko 

opaziti tudi v gozdovih, še posebej 
tam, kjer so tla plitva in je gozd na 
kamniti podlagi. Jesenske barve li-
stov ali celo sušenje so vidni znak, 
da drevje zaključuje rast in se za-
radi varčevanja z vlago pripravlja 
na obdobje mirovanja. Drugače je 

V suši vsaka kaplja šteje in vsak 
izvir pride prav. 

(Foto: Marija Lebar)
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z iglavci, pa tudi ti v hudi suši prič-
nejo odmetavati iglice, zlasti je na 
suše občutljiva smreka, posledica 
je med drugim izpad prirasta pa tu-
di mogoč razvoj škodljivih podlub-
nikov. 

PAŠA ZDESETKANA
Zgornjesavinjsko kmetijstvo je 

izrazito živinorejsko usmerjeno. 
Velik del živine lastniki čez pole-

tje pasejo bodisi na domačih po-
vršinah ali na pašnih planinah. Tu-
di tukaj so posledice suše hude. 
Paradoks je v tem, da so letos na 
planino lahko živino odgnali mno-
go kasneje kot v običajnih letih in 
to zaradi nenehnega dežja. Kljub 
obilnim pomladanskim padavi-
nam je na planinah paše praktič-

Štefka Goltnik 
Kmetijsko gozdarski zavod Ce-

lje, izpostava Mozirje: 

»Letošnje vremenske razme-
re so zopet zelo problematične za 
kmetovanje. Že dve leti so bili pri-
delki krme slabi in na kmetijah ni 
nikakršnih rezerv doma pridelane 
krme.

Travinje na prodnatih in prisoj-
nih legah je rjavo, kaj bo pognalo 
po padavinah, bomo še videli. Tra-
ve ni niti za pašo, kaj šele za ko-
šnjo. Marsikatera kmetija je pričela 
s krmljenjem konzerviranega prve-
ga odkosa, namenjenega sicer za 
zimsko krmljenje. Kmetje so v ne-
zavidljivem položaju. Že sicer niz-
ke odkupne cene živine so priče-
le padati, saj je zaradi pomanjka-
nja krme povečana ponudba živi-
ne za zakol. Cene krme na trgu pa 
so se zaradi povečanega povpra-
ševanja že začele zviševati. Prva 
ocena škode na travinju je okrog 
40 odstotkov.

Živinorejske kmetije se srečuje-

jo tudi s pomanjkanjem vode za 
živino. Odraslo govedo potrebuje 
dnevno okrog 50 l vode, krava mol-
znica pa tudi do 100 l vode na dan.

Koruzni posevki so ponekod že 
pospravljeni, ker so se koruzne ra-
stline posušile. Kvaliteta ta krme je 
zelo slaba, saj koruzne rastline ni-
so imele razvitih storžev. Le posev-
ki na globokih tleh z veliko količino 
humusa še kljubujejo visokim tem-
peraturam. Ocenjujemo, da bo pri-
delek koruze v povprečju zmanj-
šan preko polovice.

Suša je prizadela tudi nasade 
krompirja. Ocenjujemo, da je pride-
lek manjši za 30 do 35 odstotkov. 
Pomlad je bila mokra in hladna. V 
avgustu bi krompir lahko nadokna-
dil spomladanski zastoj v rasti, a 
so ga visoke temperature ustavile 
pri rasti. 

Zelo velika škoda je tudi na vr-
tninah. Te so velike porabnice vo-

de. Le zalivani oziroma namaka-
ni posevki so ostali pri življenju. Iz-
pad pridelka je večji pri poznih po-
sevkih.

Tudi sadje je ožgano od sonca, 
izsušeni plodovi padajo z dreves. 

Svetovalke smo v kontaktu z ob-
činami. Skupno bomo napravili gro-
bo oceno škode in to posredovali na 
Urad RS za zaščito in reševanje. Ta 
potem odredi popis škode. Občin-
ske komisije bodo odšle na teren in 
podrobneje ocenile škodo. 

Zaradi pomanjkanja krme se 
lahko pojavijo tudi težave na kme-
tijah, vključenih v Kmetijsko okolj-
ski program s podukrepi Sonarav-
na reja in Reja avtohtonih pasem. 
V kolikor kmetija ne more izpolniti 
pogoja po zahtevanem staležu ži-
vali, mora na Agencijo RS za kme-
tijske trge in razvoj podeželja javi-
ti višjo silo, da ne bo podvržena 
sankcijam.«

(Foto: ML)

no zmanjkalo. Jože Hudej iz pa-
šne skupnosti Stari stani pravi, 
da bodo morali živino prignati do-
mov, da na planini ne bo strada-
la. Poskušajo se dogovoriti z druž-
bo Metropolitano, da bi jim omo-
gočila pašo v gozdni podrasti ško-
fijskih gozdov na tistih površinah, 
kjer je v preteklosti skupnost že 
pasla. Kakšen bo odziv, še ne ve-
do. Če bodo morali živino pripelja-

ti v dolino, bo potrebno poseči po 
krmi, ki bi jo sicer začeli poklada-
ti oktobra.

JE ALTERNATIVA 
NAMAKANJE?

V Sloveniji namakamo le odsto-
tek kmetijskih površin. V naši dolini 
razen nekaterih zbiralnikov, mlak in 

no, saj se v teku po strugi le one-
snažuje in ne prinaša koristi,« je po-
vedal Rihter in dodal, da so mu pri 
izvedbi pomagali gasilci, saj zaje-
tje zagotavlja tudi požarno vodo.

NA ŠKODI TUDI 
GOSPODARSTVO

Ne samo suša, tudi rekordno vi-
soke temperature terjajo davek. Za-
radi vročine je poraba električne 
energije, zlasti zaradi hlajenja, ze-
lo porasla, kar bo zvišalo stroške 
gospodarskih subjektov in seve-
da tudi gospodinjstev. Razen tega 
visoke temperaturne obremenitve 
močno vplivajo na storilnost zapo-
slenih. Strokovnjaki pravijo, da sto-
rilnost v ekstremnih temperaturah 
lahko pade tudi do 60 odstotkov. 

Marija Lebar

Pomanjkanje vode je opaziti tudi v gozdovih, še posebej tam, kjer so tla 
plitva in je gozd na kamniti podlagi. (Foto: IS)

Koruzne rastline nimajo razvitih storžev. (Foto: IS)

požarnih bazenov, namakalnih sis-
temov ni. Navajeni smo, da nam je 
voda dosegljiva na vsakem koraku, 
pogosto pa je imamo celo preveč. A 
najbrž bo vendarle treba razmišlja-
ti o tem, kako vodo prihraniti za su-
šna obdobja, ki se vedno bolj pogo-
sto ponavljajo. Že lani po 20. avgu-
stu je bila škoda zaradi suše velika, 
sicer pa so bile v zadnjem desetletju 
zabeležene kar štiri velike suše. 

Boštjan Rihter iz Nove Štifte pra-
vi, da jim vir, od koder imajo nape-
ljano pitno vodo, omogoča tolikšne 
količine, da so napravili zajetje ozi-
roma umetno jezerce. Vodo iz nje-
ga pozimi uporabljajo za zasne-
ževanje smučišča, sicer je name-
njena tudi za živino in namakanje. 
»Škoda se nam zdi tako imenitne 
vode, da bi jo spuščali neizkorišče-
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POSLOVANJE SAMOSTOJNIH PODJETNIKOV V ZGORNJI SAVINJSKI DOLINI V LETU 2012

Podjetnikov manj, a z več zaposlenimi in boljšimi 
rezultati

V letu 2012 je na območju Zgornje Savinj-
ske doline poslovalo 694 samostojnih podje-
tnikov posameznikov (SP), ki so skupaj zapo-
slovali 609 delavcev (SP v število zaposlenih 
niso všteti) in ustvarili 70,1 milijona evrov či-
stih prihodkov od prodaje. Vrednost njihove 
aktive na dan 31. december 2012 je znašala 
65,1 milijona evrov.

ŠTEVILO SAMOSTOJNIH PODJETNIKOV
Največ SP, 193, je bilo registriranih v občini 

Mozirje (27,8 %), v občini Ljubno jih je bilo 108 
(15,6 %), v občini Rečica ob Savinji 104 (15,0 
%), v občini Nazarje 98 (14,1 %), v občini Gor-
nji Grad 95 (13,7 %), v občini Luče 69 (9,9 %) 
in v občini Solčava 27 (3,9 %). V primerjavi z le-
tom 2011 se je število SP v Zgornji Savinjski doli-
ni zmanjšalo za 13 oziroma 1,8 %.

ZAPOSLENI
Čeprav SP v občini Rečica ob Savinji niso naj-

številčnejši, so lani zaposlovali največ delav-
cev – 188 oziroma 30,9 %. Na območju mozir-
ske občine je bilo pri SP zaposlenih 147 delav-
cev (24,2 %), v Nazarjah 83 (13,6 %), na Ljub-
nem 77 (12,6 %), v Gornjem Gradu 54 (8,9 %), 
v Lučah 50 (8,2 %) in v Solčavi 10 (1,6 %). Šte-
vilo zaposlenih pri SP v Zgornji Savinjski dolini 
se je lani glede na leto prej povečalo za 13 ozi-
roma 2,2 %.

ČISTI PRIHODKI OD PRODAJE
Največ čistih prihodkov od prodaje, 21,4 mili-

jona evrov oziroma 30,5 %, so lani ustvarili SP z 
območja rečiške občine. Mozirski podjetniki so 
ustvarili 19,0 milijonov evrov oziroma 27,1 % či-
stih prihodkov od prodaje, ljubenski 9,5 milijona 
evrov (13,5 %), nazarski 8,5 milijona evrov (12,1 
%), gornjegrajski 5,6 milijona evrov (7,9 %), luč-
ki 5,1 milijona evrov (7,3 %) in solčavski 1,1 mi-
lijona evrov (1,6 %). Obseg čistih prihodkov od 
prodaje, ki so jih ustvarili SP na območju Zgornje 
Savinjske doline, je bil lani za 1,8 milijona evrov 
oziroma 2,6 % večji kot v letu 2011.

PODJETNIKOV DOHODEK
V minulem letu so zgornjesavinjski SP skupaj 

ustvarili 4,6 milijona podjetnikovega dohodka, 
ki ga lahko pogojno smatramo kot pozitivni po-
slovni izid. Pri tem so bili najbolj uspešni SP na 
območju občine Mozirje, ki so ustvarili 1,5 mili-
jona oziroma 33,3 % podjetnikovega dohodka, 
sledijo pa rečiški SP z 1,1 milijona evrov (23,8 
%), nazarski z 0,5 milijona evrov (12,1 %), luč-
ki z 0,5 milijona evrov (10,7 %), ljubenski z 0,5 
milijona evrov (10,2 %), gornjegrajski z 0,4 mi-
lijona evrov (8,2 %) in solčavski z 0,1 milijona 

Pred letom dni je gornjegrajska Smreka po 57 
letih prenehala s proizvodnjo, v zadnjem obdobju 
predvsem lesenih hiš. Brez zaposlitve je ostalo 

37 zaposlenih. (Foto: Štefka Sem)

Po letu dni, odkar so se za delavci gornjegraj-
ske Smreke zadnjič zaprla vrata, stečajni posto-
pek še traja in verjetno še ne bo kmalu zaklju-
čen. Upniki so prijavili svoje terjatve, kdaj in v ko-
likšni meri bodo poplačani, pa je vprašanje. Ste-
čajna upraviteljica Mojca Breznik je namreč že 
dvakrat razpisala dražbo za nepremičnine v 
Gornjem Gradu, a obakrat neuspešno. Prijavlje-
nih terjatev je za 1,4 milijona, premoženje podje-
tja pa je veliko manjše.

Medtem ko je bila izklicna cena treh nepre-
mičnin na prvi dražbi dobrih 325 tisočakov, je 
bila vrednost na drugi dražbi le še slabih 228 ti-
soč evrov. Ker tudi tokrat ni bilo nobenega po-
nudnika, se bodo na naslednji dražbi nepremič-
nine prodajale posebej in ne več v sklopu. Ne-
premičnine ima od lanskega oktobra v najemu 
Gozdno gospodarstvo Slovenj Gradec, nekdaj 
večinski lastnik Smreke, najem pa jim je stečaj-
na upraviteljica z dovoljenjem sodišča podaljša-
la do konca koledarskega leta oziroma do pro-
daje nepremičnin.

Trenutno znaša stečajna masa podjetja le bo-
rih 86 tisoč evrov. Tudi če bo prodaja nepremič-
nin uspela v tretje, bo njihova izklicna cena ver-
jetno še manjša kot na zadnji dražbi, kar pome-
ni, da bo le malo upnikov dobilo poplačilo svojih 
prijavljenih terjatev. Le-teh je namreč kar za 1,4 
milijona, prijavilo pa jih je 120 upnikov. Takšen 
znesek preizkušenih terjatev je namreč sodišču 

predložila stečajna upraviteljica Breznikova.
Terjatve je prijavilo 43 nekdaj zaposlenih v 

podjetju. Zahtevajo poplačilo plač, regresa, od-
pravnine, nadomestila za neizkoriščen dopust 
in plačilo premalo izplačanih plač. Razen sle-
dnjega in regresa spadajo terjatve zaposlenih 
med prednostne terjatve. Zaključek stečajnega 
postopka je po besedah Breznikove povsem od-
visen od unovčevanja stečajne mase, kar pome-
ni od uspešne prodaje omenjenih nepremičnin.

Štefka Sem

evrov (1,7 %) podjetnikovega dohodka. Skupni 
znesek podjetnikovega dohodka na nivoju Zgor-
nje Savinjske doline je bil preteklo leto za 227 ti-
soč evrov oziroma 5,2 % višji kot v letu 2011.

NEGATIVNI POSLOVNI IZID
Skupni negativni poslovni izid SP v Zgornji Sa-

vinjski dolini je lani znašal 403 tisoč evrov, od te-
ga so SP na območju mozirske občine ustvarili 

LETO DNI OD STEČAJA SMREKE GORNJI GRAD

Majhna stečajna masa in veliko 
terjatev 
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Gospodarstvo, Iz občin

OBČINA SOLČAVA

Svetniki obravnavali lanski in letošnji proračun

Albina Štiftar: »Skupaj z društvoma smo v 
Solčavi dobili odobrenih šest zaposlitev na javnih 

delih.« (Foto: Marija Lebar)

Solčavski občinski svet se je konec julija se-
stal na 14. redni seji in med drugim obravna-
val zaključni račun občine za leto 2012 in ga 
potrdil. Ena izmed točk na dnevnem redu je bi-
la namenjena rebalansu proračuna za letošnje 
leto, tudi tega so soglasno potrdili, pregledali 
pa so še realizacijo proračuna za letošnje pr-
vo polletje.

Na odlok o zaključnem računu občine Solča-
va za leto 2012 svetniki niso imeli bistvenih pri-
pomb, saj so rebalans sprejemali v decembru 
lanskega leta in od takrat v proračunu niso na-
stale kakšne bistvene spremembe. V letu 2012 
so bili prihodki realizirani v višini 1,298.735 
evrov, odhodki pa 1,053.826 evrov. 

Svetniki so se seznanili tudi s polletnim poro-
čilom o realizaciji proračuna za obdobje od ja-
nuarja do junija 2013. Realizacija proračuna v 
prvem polletju je bila okrog 35 odstotkov od na-
črtovane celoletne. Ker so se skozi leto pokazale 
potrebe po spremembi odloka, so svetniki v na-
daljevanju potrdili rebalans proračuna za letos. 
Med drugimi spremembami je bilo treba upošte-
vati odobrena sredstva, ki jih je občina dobila za 
program javnih del za letos, kjer so skupaj s Kul-
turnim društvom Franc Herle in Turističnim dru-

štvom Solčava zaposlili šest brezposelnih oseb 
za obdobje do 31.12.2013. Sredstva za program 
javnih del bodo refundirana s strani Zavoda RS 
za zaposlovanje. 

Rebalans je bil potreben tudi zato, ker na-
meravajo letos izvesti sanacijo po lanskem 
novembrskem neurju na cesti med Spodnjim 
in Zgornjim Icmankom v Solčavi, za kar naj 
bi dobili sredstva ministrstva za kmetijstvo in 
okolje. 

Kot je povedala v. d. direktorice občinske 
uprave Solčava Albina Štiftar, so veseli, da so 
uspeli na razpisu za javna dela. Med šestimi 
brezposelnimi osebami bodo zaposlili tudi in-
valida, za katerega se predvideva sofinancira-
nje iz programa javnih del oziroma od zavoda 
za zaposlovanje v višini 95 odstotkov, za osta-
le zaposlene pa 75 odstotkov. V šestih mese-
cih bodo zaposleni preko javnih del opravlja-
li dela po programu, s katerim so bili solča-
vski prijavitelji uspešni na razpisu. Tako bodo 
vzdrževali javne površine in objekte ter ceste in 
med drugim skrbeli za preprečevanje degrada-
cije kulturne krajine. Vseh šest zaposlenih je z 
območja solčavske občine.

Marija Lebar

134 tisoč evrov (33,2 %) negativnega poslovne-
ga izida, SP na območju občine Gornji Grad 110 
tisoč evrov (27,3 %), SP na območju občine Re-
čica ob Savinji 64 tisoč evrov (15,9 %), SP na 
območju občine Ljubno 48 tisoč evrov (11,9 %), 
SP na območju občine Nazarje 22 tisoč evrov 
(5,5 %), SP na območju občine Luče 20 tisoč 
evrov (5,0 %) in SP na območju občine Solčava 
5 tisoč evrov (1,2 %). V primerjavi z letom 2011 
je bil negativni poslovni izid SP v naši dolini lan-
sko leto za 47 tisoč evrov (13,2 %) večji kot le-
to prej.

NETO POSLOVNI IZID
SP v Zgornji Savinjski dolini so poslovno le-

to 2012 sklenili z neto pozitivnim izidom v viši-
ni 4,2 milijona evrov, ki je bil glede na prejšnje 
leto boljši za 181 tisoč evrov oziroma 4,5 %. 
Neto pozitivni rezultat so zabeležili SP v vseh 
sedmih občinah, po višini rezultata pa so si 
sledili takole: Mozirje 1,4 milijona evrov (33,3 
%), Rečica ob Savinji 1,0 milijona evrov (24,5 
%), Nazarje 0,5 milijona evrov (12,7 %), Lu-
če 0,5 milijona evrov (11,2 %), Ljubno 0,4 mi-
lijona evrov (10,1 %), Gornji Grad 0,3 milijo-
na evrov (6,4 %) in Solčava 0,1 milijona evrov 
(1,8 %).

Franci Kotnik

Vir: Danica Kamnik: Informacija o poslovanju 
samostojnih podjetnikov posameznikov s po-
dročja Savinjsko-šaleške regije v letu 2012.
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Intervju

SIMON OGRIZEK, PREDSEDNIK SEKCIJE CVETLIČARJEV IN VRTNARJEV PRI 
OBRTNO-PODJETNIŠKI ZBORNICI SLOVENIJE

»Prizadevati si moramo, da 
kultura cvetja ostane na nivoju«

Pravijo, da je tistim, ki delajo z roža-
mi, vedno lepo, vendar se je gospodar-
ska kriza globoko zajedla tudi v dejav-
nost cvetličarjev in vrtnarjev. Več kot pet 
tisoč jih je, ki se v Sloveniji ukvarjajo s 
to dejavnostjo, njihov predsednik Simon 
Ogrizek pa ugotavlja, da se v zadnjem 
času borijo dobesedno za vsak cent, kaj-
ti cvetje je v naši družbi prepoznano kot 
razkošje, ki se mu je, če ga primerjamo s 
stvarmi, ki jih potrebujemo za preživetje, 
še najlažje odreči.

stlin, ne moremo jih niti predstaviti. Nadalje je to 
težava tudi za križatelje in pridelovalce, kajti pro-
ces spodbujanja novega, drugačnega se usta-
vlja. Ustavlja se razvoj in okrnjena je cela veriga: 
od križatelja do pridelovalca in nato do vrtnar-
ja in cvetličarja ter oblikovalca prostorov. Bojimo 
se, da bo zaradi tega sčasoma okrnjena kultura 
cvetja v Sloveniji in da bomo storili krepak korak 
ali dva nazaj. To je naša največja bojazen.  

- Kako ukrepati, da bi bile posledice čim manj 
krute?

Predvsem si moramo prizadevati, da kultura 
cvetja ostane na nekem nivoju, da jo ohranjamo 
in vsaj malce nadgrajujemo, in da bo takrat, ko 
bodo časi spet boljši, to solidna podlaga za nov 
začetek.

- Katere ključne programske naloge ste si v 
sekciji cvetličarjev in vrtnarjev pri obrtno-pod-
jetniški zbornici zastavili za leto 2013?

Naša sekcije ima zelo širok nabor nalog in 
ciljev, prvenstveno pa je naše poslanstvo služi-
ti članom, jim pomagati pri spoznavanju novih 
tehnik, novih pristopov in novih sort, pri grosi-
stih in drugih, ki ponujajo cvetličarske in vrtnar-
ske izdelke, zagotoviti kar najugodnejše pogoje, 
in spremljati zakonodajo ter po možnosti prepre-
čiti dodatne obremenitve. Pomembna je vloga 
sekcije pri dvigovanju kulture cvetja, pospeševa-
nju prodaje, prikazovanju novih sort in prijemov. 
V ta namen sodelujemo na sejmih in razstavah. 
Smo pomemben člen pri organizaciji sejma Flo-
ra v Celju, kjer pripravimo osnovne razstavne 
površine in vzporedne programe za predstavitev 
naših članov. Sodelovanje s Celjskim sejmom je 
zelo konstruktivno in upam, da bomo nadaljeva-
li v tem smislu tudi v prihodnje. 

Naslednji naš redni projekt je razstava v Ar-
boretumu Volčji potok, kjer običajno poiščemo 
partnerja. Tako smo letos v sodelovanju z nizo-
zemsko ambasado izvedli tekmovanje Holan-
dska vas. Naše sodelovanje z Arboretumom je 
zelo dobro, kakor tudi z Mozirskim gajem, kjer 
skupaj pripravimo poletno razstavo cvetja. V vse 
te aktivnosti vključujemo tudi šole in naše člane. 

Ob naštetih dogodkih moram izpostaviti še 
tekmovanja. Olimpijada poklicev je sistem tek-
movanj v poklicnih spretnostih na državni rav-
ni, uspeh na teh tekmovanjih pa omogoča ude-
ležbo na tekmovanju EuroSkills. Imamo še ne-
kaj drugih tekmovanj, na primer v oblikovanju 
prostora in zasajanju vrta, zelo pomembno pa 
je tudi državno prvenstvo v cvetličarstvu, kjer iz-
biramo državnega prvaka tako med seniorji kot 
med juniorji, kar predstavlja vstopnico za na-

stop na evropskem prvenstvu v cvetličarstvu.

- Letošnja poletna razstava v Mozirskem gaju 
nosi naslov Slovenski gartlc in nageljni. Zakaj si 
jo velja ogledati?

Z razstavo Slovenski gartlc in nageljni v Mo-
zirskem gaju se dotikamo note domačnosti, do-
mačnosti naše dežele in našega doma, kar je v 
teh časih po našem mnenju pravi pristop do obi-
skovalcev. Pri razstavi sodelujejo vse vrtnarske 
in cvetličarske šole v Sloveniji, dobavitelji cvetja, 
kmetijsko svetovalna služba, Društvo vrtnarjev 
Slovenije, torej praktično vsi, ki se v naši državi 
ukvarjamo s cvetličarstvom in vrtnarstvom. 

- Kaj pravzaprav je slovenski gartlc?
To je tipični slovenski vrt, kjer so naše babi-

ce že v davnih časih pridelale tisto, kar so po-
trebovale v kuhinji, in tisto, kar je bilo potrebno 
za samopomoč pri zdravljenju, torej zelišča in 
dišavnice ter cvetlice in grmovnice, ki so bile in 
so še vedno bodisi popestritev domače mize bo-
disi pomemben segment slovenskih praznikov. 
Brez pušpana, bodike in še marsikatere druge 
grmovnice si ne moremo predstavljati velike no-
či, božiča in drugih praznikov, vse to je del naše 
dediščine, naše zgodovine. Trdim, da se lahko ti-
pični slovenski vrt - gartlc brez težav kosa z an-
gleškim vrtom, kajti to je naša kultura, naša zgo-
dovina hortikulture, ki jo imamo, imeli pa so jo že 
tudi naši predniki. Slovenski gartlc v vsej njegovi 
veličini v živo predstavljamo v Mozirskem gaju. 

- Kako je kot simbol slovenstva v cvetlični 
park ob Savinji umeščen nagelj? 

Nagelj kot tipično slovensko rožo smo umestili 
kot sestavni del vseh cvetličnih konstrukcij in tek-
movalnih eksponatov. Nagelj predstavljamo ne 
samo v rdeči, ampak tudi v vseh drugih barvah, 
pa tudi kot trajnico in balkonsko cvetje. Lahko bi 
preprosto rekli: vsi nageljni na enem mestu, v Mo-
zirskem gaju, v aranžmajih kot samostojne rastli-
ne in v vseh kompozicijah. Ob tej priložnosti pred-
stavljamo tudi narodne noše petih slovenskih po-
krajin in tudi pri teh je nagelj nepogrešljiv.

- Velja omeniti še kakšno posebnost tokratne 
razstave?  

Pomemben element letošnje razstave je ze-
lenjava, kjer v glavni vlogi nastopajo prideloval-
ci iz Savinjske doline in od drugod ter kmetijsko 
svetovalna služba. Glavni izziv je bil povezati ze-
lenjavo – plodove s cvetjem. Sledimo torej do-
mačnosti in samooskrbi ter ju s cvetjem in naci-
onalnim ponosom povezujemo v celoto.

Pogovarjal se je Franci Kotnik

Simon Ogrizek

Cvetje je v zadnjem obdobju v Sloveniji do-
živelo padec prodaje za dvajset do trideset od-
stotkov. Nekatere cvetličarne zapirajo svoja vra-
ta, kar pomeni, da se s tem ukinjajo tudi delov-
na mesta, in to nas, cvetličarje in vrtnarje, zelo 
skrbi. Vsaka cvetličarna, tudi tista najmanjša z 
enim zaposlenim, je pomembna, in če mora za-
preti svoja vrata, je to žalosten dogodek. To ne 
pomeni zgolj tega, da je še nekdo več ostal brez 
službe, to tudi pomeni, da je bila neka življenjska 
pot, zastavljena kot delo s cvetjem, prekinjena. 
To pomeni, da mora ta cvetličar ali vrtnar iska-
ti neko drugo pot, druga pot pa prinese drug na-
čin življenja, morebiti tudi travme, vsekakor pa 
ne prinese zadovoljstva.

- Kakšne spremembe v času krize beležite v 
nakupnih navadah potrošnikov?

V času pomanjkanja si ljudje lažje privoščijo 
kakšno cvetočo lončnico kakor šopek. Z lončni-
co imajo na mizi primeren dekor vsaj mesec dni, 
šopek pa zdrži le teden ali dva. Velik upad bele-
žimo pri povpraševanju po posebnih rastlinah, 
tako pri rezanem cvetju kot pri lončnicah. Ljudje 
se, da bi dobili vsaj nekaj, zadovoljijo s klasičnim 
pristopom, to pa za nas pomeni dvojno težavo: 
ne samo, da ne moremo prodati posebnih ra-
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Iz občin

OBČINA LUČE 

Praznovanje priložnost za bilanco opravljenega 
dela in načrte za naprej

Zlato plaketo občine Luče za leto 2013 je 
prejelo Kulturno umetniško društvo Raduha 
Luče za 60 let aktivnega in organiziranega 
delovanja na področju kulture v občini.

Priznanja občine Luče so prejeli: Planin-
sko društvo Luče za šestdeset let aktivnega 
in organiziranega delovanja. Bernarda in Ja-
ka Matijovc za uspešno obnovo Juvanove hi-
še, ki je razglašena za kulturni spomenik lo-
kalnega pomena. Franc Gracun za dolgole-
tno plodno delo v številnih društvih in v kra-
jevni skupnosti. Janez Veninšek za dolgole-
tno pedagoško delo in aktivno delovanje v 
krajevni skupnosti.

Občinski praznik v Lučah praznujejo v času 
prireditev Lučkega dne. Letos so slavnostno se-
jo pripravili v četrtek, 8. avgusta, in na njej pode-
lili priznanja tistim občanom, ki so v minulem le-
tu najbolj zaznamovali življenje v Lučah. Župan 
Ciril Rosc je razgrnil delovanja občine v času od 

minulega praznika in spregovoril o tistem, kar je 
še treba postoriti v tem letu, dogajanje je pope-
stril prijazen kulturni program.

Župan Rosc je povedal, da so lani zaključili 
gradnjo prizidka k občini in izgradnjo pločnikov 
po obeh straneh regionalne ceste do podvolo-
vlješkega križišča. Istočasno s pločniki so zgra-
dili avtobusni postajališči in potrebno ulično raz-
svetljavo ter zaključili gradnjo parkirišč za objek-
tom zadruge in na novo uredili stopnišče proti 
šoli. Zgradili so pokrita parkirišča pred objektom 
nekdanje Gozdne uprave. Ko bodo za ta objekt 
pridobljena vsa potrebna dovoljenja in bo pov-
sem zaključen, bo na tržnici možna tudi prodaja 
domačih pridelkov in izvedba priložnostnih pri-
reditev. »Cela glavna ulica je tako v zadnjih le-

tih dobila povsem novo, sodobno in funkcional-
no podobo. Potrebno pa bo še nekaj časa, upaj-
mo, da čim manj, da ljudje osvojimo nova pra-
vila glede novih dejstev v prostoru in se navadi-
mo pravilnega parkiranja na za to predvidenih 
parkiriščih.«

Jeseni so izvedli asfaltiranje cest v Podveži in 
v Konjskem vrhu v skupni dolžini približno 3,5 
km. Nabavili so nov občinski traktor s potrebni-
mi priključki. Tako počasi ustvarjajo pogoje, da 
bodo lahko v lastni režiji opravljali čim več ko-
munalnih opravil na občinski infrastrukturi.

Omenil je novembrske poplave, ki so samo 
na občinski infrastrukturi naredile za skoraj mi-
lijon škode, še enkrat toliko pa na vodotokih. V 
sklopu izvajanja državnega projekta poplav-
ne varnosti v Lučah je bila v tem letu opravljena 
glavnina del, ki bo tako spodnji del Luč dolgo-

ročno zaščitila pred poplavami. Župan je omenil 
še zaključek medobčinskega projekta GOŠO in 
izgradnje skupnega zbirnega centra odpadkov 
v Podhomu, kar bo občanom prineslo dodatno 
kakovost življenja.

Za prihodnje načrtujejo ureditev dodatnih par-
kirnih mest za trgovino, še v tem mesecu pa bo-
do začeli z asfaltiranjem planiranih cestnih od-
sekov. Pred njimi je tudi komunalna ureditev na-
selja na desnem bregu Lučnice v Krnici, kjer bo-
do zgradili novo kanalizacijsko in vodovodno 
omrežje ter na novo asfaltirali prometne povr-
šine.

»V septembru začenjamo triletni projekt od-
mere tistih občinskih cest, ki še niso odmerjene. 
Tako bomo dolgoročno geodetsko uredili kate-
gorizirane občinske ceste. V doglednem času bi 
jih radi uredili tudi lastniško. Tudi na tem podro-
čju orjemo ledino v širšem prostoru,« je med dru-
gimi načrti omenil Rosc.

Sledila je slovesna podelitev občinskih pri-
znanj tistim, ki so zaslužni, da so se številni pro-
jekti na različnih področjih v preteklosti Luč tu-
di uresničili. Iz upravičenih razlogov se podelitve 
nista udeležila zakonca Matijovc, je bilo poveda-
no v uvodu. V imenu prejemnikov se je zahvali-
la Nataša Čopič, predsednica Kulturno umetni-
škega društva Raduha Luče, ki je prejelo zlato 
priznanje. Dejala je, da priznanja zavezujejo za 
nadaljnje prizadevno delo za napredek v občini.

Za predah med »uradnimi« točkami so poskr-
beli člani lučkega kulturnega društva, domači 

šolarji in učenci ter učitelji Glasbene šole Nazar-
je. Z dalmatinsko pesmijo pa je kamenček v mo-
zaik prireditve dodala skupina pevcev, ki si še ni-
so nadeli imena, vsi pa so prekaljeni pevci v raz-
ličnih zborih.

Marija Lebar

Skupina pevcev iz različnih zborov je slavnostno prireditev popestrila z dalmatinsko pesmijo. 
(Foto: Marija Lebar)

Prejemniki priznanj in zlate plakete za leto 2013 z županom Cirilom Roscem (levo) 
(Foto: Marija Lebar)
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Iz občin, Ljudje in dogodki

OBČINA NAZARJE

Da Dreta ne bo več najedala brega v Šutni

Saniran temelj in oporni zdi na Šutni (Foto: LM)

Pretekli teden je bila zaključe-
na sanacija opornega zidu ob jav-
ni poti Šmartno ob Dreti-Šutna, 
ki je bil poškodovan v več popla-
vah, nazadnje v neurju novembra 
2012. Sanacijo bi moral izvesti AR-
SO, vendar za to nima denarja, ta-
ko je stroške pokrila Občina Nazar-
je iz svojega proračuna. 

Samo Begič, direktor nazarske 
občinske uprave, je povedal: »Za 
sanacijo zidu po poplavi smo na-
redili projekt obnove in ga prijavili 
v državni sanacijski program, ven-
dar nam bo letos iz poplave 2012 
odobrena le sanacija plazu pri 
kmetiji Slapnik v Rovtu pod Meni-

no. Ker oporni zid na Šutni varuje 
občinsko cesto, poškoduje pa ga 
Dreta ob vsaki večji vodi, je bila sa-
nacija nujna.« Saniran je oporni zid 
v dolžini okoli 50 metrov in temelj 
z okoli 50 kubičnimi metri kamnito-
betonske zložbe. Na zid so name-
stili tudi varnostno ograjo.

Ocenjujemo, da bo varnostna si-
tuacija na Šutni z izvedbo oporne-
ga zidu bistveno izboljšana, saj ga 
je do sedaj vsaka poplava poško-
dovala. Že načeti zid lahko voda pri 
naslednji poplavi zruši, kar pomeni 
nevarnost za cesto in hiše za njo,« 
je še dodal Samo Begič. 

Marija Lebar

OBČINA REČICA OB SAVINJI 

Poleg mostu na Trnovec pozornost sanaciji po 
lanskem neurju

Zabijanje lesenih pilotov pod mostom na Trnovec (Foto: Marija Lebar)

Pretekli teden je izvajalsko pod-
jetje na gradbišču mostu na Trno-
vec in povezovalne ceste utrjeva-
lo levo brežino Savinje. Celotna in-
vesticija se počasi bliža realizaciji. 
Razen tega so ali pa še bodo v teh 
dneh v rečiški občini obnovili nekaj 
manjših mostov.

Poleg sanacije štirih mostov, ki 
so jih načele narasle vode lanske-
ga novembra, bodo na vodotoku 
Rečici izvedli delno čiščenje stru-
ge, je povedal župan Vinko Jeraj. 
Dela so ocenjena na okoli 25.000 
do 30.000 evrov.

Dolgoletni projekt izgradnje mo-

stu na Trnovec in povezovalne ce-
ste se bliža zaključku. V preteklem 
tednu so ob levem bregu gradbin-
ci vrtali luknje in nameščali lesene 
pilote za izgradnjo lesenih zložb 
– kašt, ki bodo zaščitile breg pod 
mostom pred izpodjedanjem. Do-
vozna cesta je že zgrajena in pre-
vlečena z asfaltno prevleko, pri-
hodnji teden bodo na mostu za-
čeli nameščati leseno ograjo. Po 
županovih besedah na občini pri-
čakujejo, da bodo celotno pridobi-
tev lahko predali namenu v začet-
ku septembra.

Marija Lebar

Medtem ko so na stežaj odprta vrata poletne razstave v Mozirskem 
gaju, v njegovem zahodnem delu, v bližini Delejevega jezu, zeva velika 
gramozna jama, ki jo je ponovno izkopala deroča Savinja ob zadnjih po-
plavah. 

Komaj sanirano obrežje v tem delu, ki ga izvajalci vodno-regulacijskih 
in gradbenih del očitno niso dovolj strokovno utrdili, je vrtinčenje visoke 
vode ponovno opustošilo. Le nekaj metrov do povezovalne poti, morda 
deset do Ločke struge, je bilo ob poletni suši varno, kaj kmalu pa bodo je-
senske visoke vode že spet ogrožale ta znameniti park cvetja. 

Je res nujno, da ga poplavi še letos?!
Jože Miklavc

Direktor EHD Mozirski gaj Darko Bele zaskrbljeno kaže na spodjedeno 
gramozno jamo. (Foto: Jože Miklavc)

BODICA TEDNABODICA TEDNA
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OD ŠTATNA DO ŠTANTA V LUČAH

Od avtohtonih jedi in glasbe citer do starih šeg 
in navad 

Luče je v nedeljo privabilo veliko 
število obiskovalcev iz doline in šir-
še. Občina je namreč v sodelova-
nju z društvi pripravila tradicional-
no prireditev Od štanta do štanta in 

z njo zaključila 44. Lučki dan. S pri-
reditvijo so prikazali že pozabljene 
šege in običaje ter obrti.

V jutranjih urah so se v strelar-
nici oglasili možnarji članov Strel-
skega društva Možnar iz Mislinje, 
v cerkvi svetega Lovrenca pa zven 
zvonov pri potrkavanju. Ob kovač-
nici so ob glasbi citer predice pre-
dle in krtačile lan, poskusiti pa je 
bilo mogoče domače jedi. Lovci 
so v svojem domu pripravili manj-

šo razstavo trofej. V delavnici Šlan-
ger so si obiskovalci ogledali roč-
no izdelane lesene predmete Jože-
ta Strmčnika. 

Smučarsko tekaško društvo je 
pripravilo razstavo fotografij, ki so 
pričale o njihovem bogatem de-
lu v preteklem obdobju. Za kulina-

rične dobrote so poskrbele žene in 
dekleta iz aktiva kmečkih žena, ob 
bifeju so se možje preizkusili v ple-
tenju vrvi. Čebelarji so pripravili po-
kušino medenih dobrot in razstavo, 

Franc Strmčnik in Fani Pahovnik 
Podkrižnik sta privabila s svojimi 
unikatnimi izdelki. Strmčnik z lese-
nimi skledami, Pahovnik-Podkrižni-
kova s slikami in predmeti iz lesa.

Pred informacijsko pisarno je bi-
lo mogoče poskusiti krtačiti in pre-
sti volno, izdelati polsteni izdelek 
in poslušati citrarja. Društvo upo-
kojencev je pripravilo zelo bogato 
predstavitev starih, že pozabljenih 
obrti in običajev. Tako so se pletli 

koši, pripravljale so se trske za sve-
tila, brusili noži, klepale kose. Pred 
skorjevko je bilo mogoče poskusiti 
repno juho, obrnenik, masonik, šni-
te. Obiskovalci so si lahko ogleda-
li prenovljeno Juvanovo hišo, ki s 
svojo opremo priča, kako so v pre-
teklosti živeli Lučani. 

Svoje so dodale tudi perice. 
Dekleta so sicer zaradi sobotne 
»gaude« do jutranjih ur in pobira-
nja perila po vasi malo zamudile 
in povzročile nekaj »jezikove žu-
pe« starejše perice, a to ni zmotilo 
dobrega vzdušja in smeha, ki so 
ga pripravile s svojo »opravljivo-

stjo« in »obiranjem« lastnikov pe-
rila. Kako perejo, pa so prišla kon-
trolirat gospod in gospa (župan z 
ženo). 

Še več fotografij najdete na 
www.savinjske.com (geslo: lu-
44dan).

Tekst in foto: Marija Šukalo

Ob citrah se je lažje predlo.

Perice so imele polne roke dela, a so kljub temu uspele »obrati« 
prenekaterega lastnika umazanega perila.

Na štantu čebelarjev so obiskovalci lahko opazovali življenje v panju z 
matico.

Izdelovanje vrvi sta si ogledala tudi lučki gospod in gospa.



Oglasi
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Zgodovina in narodopisje

Piše: Aleksander Videčnik

Primorski begunci v naših krajih (3)

KEMPERLETOV DNEVNIK (2)
12. januar 1917: »Včasih nam nagaja elek-

trična luč. Okrog pete ure zvečer, ko nastane te-
mačno – in luči že gore, se hipoma nekaj okva-
ri, in to povsod ali le po nekaterih delavnicah na-
stane tema. Vsled tega gre vse križem kražem. 
Nekateri izrabijo ugodno priliko in jo pobrišejo 
domov, drugi prodajajo zijala ter letajo okrog. 
Ko zopet zažare žarnice, je veliko začudenje po 
delavnicah in počasi se vrne mir. Imeti pa mo-
ra tudi škratelj svojo roko vmes. Navadno se do-
gajajo neprilike v sobotah zvečer ali pa pred ka-
kim praznikom.«

14. januar 1917: »V noči od sobote na nede-
ljo (od 13.-14.) je začelo krepko snežiti. Nameta-
lo je snega, kot ga še ni bilo, kar smo tu. Škoda, 
da so vsa tla mokra in vlažna, zato pa za san-
kanje še ni.

O zaželenem miru nočejo priti nobena ugo-
dnejša poročila. Sicer je beseda v svetu in se o 
njej veliko piše, še več pa govori! Toda o kakem 
zbližanju ekstremnih stališč še ni veliko čuti. Se-
daj so nasprotniki v odgovoru na Wilsonovo po-
sredovalno noto sporočili svoje zahteve, ki so pa 
tako dalekosežne in za nas poniževalne, da bo-
do le težko nudile pot k ustmenim razgovorom. 
Nemški listi jih že odklanjajo.

Domača politika hodi ugodna pota. Preneha-
nje strankarskih bojev med vojsko in zbližanja 
strank pri drugih narodih nista ostali brez posle-
dic, tudi za nas. Od merodajnih strani prihajajo 
poročila, da je kooperacija ne samo Slovencev, 
temveč tudi pri Hrvatih gotova stvar. Pri takih ve-
steh se tudi staremu žurnalistu (op. Kemperle 
je bil poklicni novinar, A.V.) srce ogreje in hvali 
Boga s tisoči drugimi: Bog daj stvari uspeha in 
trajnosti! Tudi za najbolj bojevite bo dela dovolj 
– nemško-nacionalna in nemškutarska drevesa 
hočejo rasti do neba!!!«

15. januar 1917: »Bodi zabeleženo v spomin 
težkih dni! Odkar živimo življenje beguncev, smo 
se večkrat v važnih in nujnih zadevah obrnili na 
naše goričko glavarstvo, toda odgovora žal ni-
smo dobili. Vse naše prošnje so torej bile neu-
slišane! Zdi se mi, da lahko govorimo le o dve 
častnih izjemah. Tudi vse naše urgence so bile 
zaman. Sveto pismo pravi: Kdor trka, se mu od-
pre! Pri nas in Okrajnem glavarstvu sv. pismo ni 
prišlo do veljave – vse naše trkanje in tudi bu-
tanje je bilo zaman. Pisali smo samemu okraj-
nemu glavarju, toda tudi to je bilo samo pihanje 
za vetrom. Sedaj so gospodje, katerim zaradi nji-

hove komodnosti nam nasproti ne moremo biti 
užaljeni ali celo hvaležni. Pravijo, da smo jih pre-
ostro obravnavali. Bogu bodi potoženo: Če člo-
vek par mesecev čaka na odgovor in ga po več-
kratnih urgencah ne dobi, se mu mora nekoliko 
pritisk krvi dvigniti. Radi karakteriziranje pa bo-
di omenjeno nekaj: Da bi privadili ljudi varčeva-
nja, je imela Zadruga že v Mirnu tako imenova-
no Čebelico. Pri vsaki plači se je vsakemu pri-
držala majhna vsota, ki se je shranila v Čebeli-
ci. Tam v mesecu aprilu lanskega leta je prišel k 
nam neki obrtni nadzornik in ko je našlo skrbno 
oko postave v naših knjigah to inštitucijo, je bi-
lo njegovo srce vznemirjeno: Prihranki delavcev 
v Zadrugi so ogroženi. Proti nedolžni Čebelici se 
je začela kampanja, ki se je končala s tem, da 
smo jo opustili. Ko se je sedaj postfestum obrni-
lo c.k. namestništvo v Gradcu na c.k. namestni-
štvo v Trstu s poročilom, kakim roparskim mani-

rami smo podvrženi, in s prošnjo za pojasnilo, je 
bilo c.k. Okrajno glavarstvo v Ajdovščini, na ka-
terega se je obrnilo tržaško namestništvo, to je 
bilo takoj na nogah in zahtevalo od nas pojasni-
lo o Čebelici in ogroženih prihrankih. Slične izku-
šnje kot z glavarstvom imamo, kar se odgovorov 
tiče, s c.k. namestništvom v Trstu in z osrednjim 
begunskim odborom na Dunaju. Svoji pri svojih 
smo si najbolj tujci! 

Bodi! Preidimo rajši k vremenu, ki, čeravno gr-
do, deli vsem enake milosti. Na včerajšnji sneg 
pada danes cel dan dež. Ceste so take, da sploh 
ne drži nobeden čevelj! Edino cokli so se tudi v 
tem vremenu izkazali, sled tega je tudi povpra-
ševanje vedno večje. Dobro za naš posel!

17. januar 1917: »Danes je sv. Anton. Naš go-
spod Vuk ima svoj imendan. V pero mi silijo velike 
besede, s katerimi bi mu želel sreče in blagoslov 
na njegovem težavnem mestu. Toda recimo rajši 

preprosto in krepko: Bog ga živi še na mnogo let!
Sv. Anton je šel v puščavo, bil je puščavnik. 

Šel je v puščavo in se pokoril za svoje ter dru-
gih grehe. Ko pa mi grešni Zemljani obhajamo 
njegov spomin, ne sledimo njegovemu zgledu: 
Ne gremo ne v puščavo in ne v samoto. Naspro-
tno! Čim več nas je in čimbolj so obložene mi-
ze, tembolj praznujemo. Posledica, drugi dan bi 
spet praznovali.«

21. januar 1917: »Vojaki prihajajo na dopust, 
da je veselje. Sedaj jih je doma cela kopica. Vsi 
oni, ki niso sposobni za fronto in ki pridejo k zbi-
ralnem kadru v Lebring, dobijo sedaj 4-5 tednov 
dopusta. Za nas pridejo ti dopusti prav, ker rav-
no sedaj, ko imamo blago za vojaške čevlje, ra-
bimo delavce. Prosili bomo celo, da se vsem 
tem dopust podaljša. Ljudje pravijo, da jih zato 
pošiljajo domov, ker zmanjkuje živeža. Verjetno 
so to le zlobne govorice …«

25. januar 1917: »Danes pripravljamo razdeli-
tev begunske podpore. Vsled povišanja podpo-
re bomo tokrat za mesec december čez 2.300 
kron. Skoraj vsaka družina dobi čez 100 kron, 
mnoge okrog 300 kron. Denarja je kakor smeti. 
Klub draginji imajo mnogi pri visokih vsotah, ki 
jih sedaj dobijo, več denarja kot kdaj prej v življe-
nju. To pa povzroča neugodje, pri večini ni po-
manjkanja sredstev, temveč pomanjkanje bla-
ga. Za drag denar se težko kaj dobi …«

27. januar 1917: »Danes je prišel Dom in svet, 
spominska številka ob tridesetletnem jubileju. 
Kar je prav in dobro, da tudi mi malo poberku-
jemo o umetnosti in bodi povedano, da je knji-
ga »Dnevničarja« zelo razveselila. Naša sloven-
ska umetnost ima sedaj, s poudarkom bodi po-
vedano, glavno zaslombo in najkrepkejši vir v 
mladi katoliški inteligenci. Take knjige Slovenci 
še nismo imeli.«

Slika beguncev iz leta 1916. Seveda niso bili vsi navzoči, pa vendar, slika je ostra in zanimiva.
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Nasveti

KATJA KALAN, 
biologinja, zaposlena na
Univerzi na Primorskem

Tigrasti komar – kdo ga je videl?

OSNOVNE INFORMACIJE O TIGRASTEM 
KOMARJU

Tigrasti komar je invazivna tujerodna vrsta ko-
marjev, ki se je iz jugovzhodne Azije v samo tri-
desetih letih s pomočjo človeka razširila po ce-
lem svetu. V Evropi je bil prvič opažen leta 1979 
v Albaniji, v Sloveniji pa leta 2002. Od takrat mu 
je stabilno populacijo uspelo vzpostaviti pred-
vsem na obalno-kraškem območju. Na človeka 
ima velik negativen vpliv, saj gre za dnevno ak-
tivno vrsto, njegovi piki pa povzročajo zelo srbe-
če otekline. Poleg tega lahko prenaša različne 
viruse, ki lahko povzročajo obolenja pri ljudeh 
(na primer virus denga in chikungunya). 

BIOLOGIJA TIGRASTEGA KOMARJA
Tigrasti komarji svoja jajčeca odlagajo v ra-

zne posode in predmete, v katerih zastajajo 
minimalne količine vode. Primeri takih habi-
tatov so avtomobilske pnevmatike, podstavki 
cvetličnih lončkov, vaze, zalivalke za rože, po-
sode za napajanje živali, kopeli za ptice, pla-
stična vedra in sodi, stare kadi, manjši baze-
ni, kanalizacijski jaški, strešni žlebovi ter ra-

zni zapuščeni predmeti (plastenke, pločevin-
ke, kozarci, sveče). Poleg zmožnosti naselitve 
umetnih habitatov je tej izvorno tropski vrsti 
naselitev v zmerno toplem klimatskem pasu 
omogočil tudi razvoj dormantnih jajčec, od-
pornih na izsuševanje in nizke temperature. 
Ta lahko preživijo zimo, iz njih pa se spomladi 

ob ugodnih temperaturah in deževju spet raz-
vijejo odrasli osebki.

Tigraste komarje prepoznamo po črnobeli 
obarvanosti telesa. Aktivni so predvsem podne-
vi, v primerjavi z navadnimi komarji pa se giba-
jo zelo hitro.

Za več informacij o biologiji in boju proti ti-
grastem komarju obiščite spletno stran Zavo-
da za zdravstveno varstvo Koper http://www.
zzv-kp.si/strokovni-nasveti-in-priporocila/ko-
marji/.

VSESLOVENSKA RAZISKAVA RAZŠIRJENOSTI 
TIGRASTEGA KOMARJA

V Sloveniji se raziskovalno s komarji ukvar-
jam biologinja Katja Kalan, zaposlena na Inštitu-
tu za biodiverzitetne študije na Znanstveno-razi-
skovalnem središču Univerze na Primorskem. V 
okviru svoje doktorske raziskave preučujem po-
javljanje tigrastega komarja na področju celo-
tne Slovenije. V kolikor ste v vaši okolici opazi-
li tigrastega komarja, vas prosim, da to sporoči-
te na elektronsko pošto tigrasti.komarji@gmail.
com. Še posebej dobrodošle so informacije o 
pojavljanju komarja izven jugozahodnega de-
la Slovenije. S pridobljenimi podatki bomo dobi-
li jasnejšo sliko o razširjenosti te invazivne vrste 
v Sloveniji.

Odrasla samica tigrastega komarja pri pitju krvi.

DARINKA PRESEČNIK, 
svetovalka za hortikulturo

Bramor (Gryllotalpa Gryllotalpa) 
– podzemni godec

Verjetno ga poznate tudi pod imenom med-
ved, medvedec ali medveček. Škoda: Objeda ra-
stlinske gomolje, korenine in poganjke. Opis or-
ganizma: Bramor je žuželka, ki spada v red rav-
nokrilcev. So najprimitivnejša in najstarejša sku-
pina krilatih žuželk. V dolgotrajni evoluciji so se 
razvili v veliko število različnih oblik in se prilago-
dili zelo različnim življenjskim razmeram. 

Sorodniki bramorja so: ščurki, bogomolke, 
paličnjaki, kobilice, strigalice in murni. Vsi ima-
jo enostavno zgrajene ustne dele, imenovane 
grizalo, ki omogočajo grizenje in drobljenje tr-
de hrane. Sodi med tiste žuželke, ki so najmanj 
zaželene v naših vrtovih. Pozornost zbuja njego-
va zunanjost in velikost, saj lahko preseže veli-
kost petih centimetrov. Prednji par njegovih nog 
je pravi stroj za kopanje rovov. 

Prijajo mu vlažna, rahla, dobro odcedna tla. 
Zelo je občutljiv na pomanjkanje kisika, zato ko-

plje rove bolj na površju. Ob toplih poletnih ve-
čerih lahko slišimo drdrajočo pesmico, ki nekoli-
ko spominja na murnovo petje. Petje od bramor-
ja je nekoliko nižje od murnovega, zaradi večje-
ga telesa. Takrat ko slišimo to prepevanje, lah-
ko vemo, da imamo na vrtu pojočega samca, 
ki vabi samico. 

Samička izkoplje valilno kamrico, kot kurje jaj-
ce veliko votlinico, kamor odloži 200 do 300 jaj-
čec. Skrbno jih varuje in z oblizovanjem prepre-
čuje, da jih ne bi napadle plesni. Da se jajčeca 
izležejo, morajo biti tla topla. Če ne gre drugače, 
samička pogrize korenine rastlin, ki rastejo nad 
gnezdom, da se te posušijo in da sonce segre-
va tla. Razvoj jajčec se zaključi v dveh do treh te-
dnih, odvisno od temperature. Mladički se zadr-

žujejo v gnezdu do druge levitve, kjer jih še ve-
dno varuje mati. V stadiju ličinke se hranijo s hu-
musom in z mladimi koreninicami, ki štrlijo v va-
lilno kamrico. Mati jim pomaga do svežih koreni-
nic tako, da strga prst s sten. 

Bramorčki po mesecu dni zapustijo gnezdo 
in po osmih levitvah odrastejo. Z odraščanjem 
se spreminja tudi njihov način prehranjevanja: 
iz »vegetarijancev« prehajajo na mesno prehra-
no (deževniki, ličinke hroščev, strun, bube metu-
ljev). V zemlji prezimijo tudi meter globoko. Naj-
večkrat jih najdemo v kompostnem kupu, kjer je 
dovolj toplo. 

Zatiranje: Za zatiranje svetujemo tako imeno-
vane okolju prijazne metode. Ima naravne so-
vražnike: škorce, ježe, hrošče, krte, rovke. Za to 
žuželko je značilen tudi kanibalizem; če je na is-
tem prostoru večje število bramorjev, se medse-
bojno uničijo oziroma požro. Bramorju se uspe-
šno postavimo v bran tudi z vodo. Kraj, kjer je 
največ rovov, močno zalijemo z vodo (vodi lah-
ko dodamo še jedilno olje ali pripravimo močno 
milnico), najbolje je, da kar naravnost v rov. Čez 
nekaj minut se bodo vsi prikopali na plano. Tako 
jih bomo neškodljivo pokončali ali pokrmili ko-
koškam. Odraslim bramorjem nastavimo lonč-
ke, ki jih do roba zakopljemo v zemljo in tako va-
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nje padajo med nočnimi pohodi, 
nato jih ročno poberemo. 

Za kemično zatiranje se odloči-
mo le v skrajnih primerih, če se bra-
mor resnično prekomerno razmno-
ži (kritično je dva do tri na kvadra-
tni meter). V svetu razvijajo biolo-
ška sredstva za zatiranje bramor-
ja. Iščejo njegove naravne sovra-
žnike, ki jih nato naselijo na obmo-
čje, kjer živijo bramorji. V ta namen 
uporabljajo različne vrste nema-
tod ali z drugim imenom ogorčice 
(majhni črvički). 

Nemastar za zatiranje bramor-
ja, sovk in ličink košeninarja. Ta pri-
pravek vsebuje 500 mio entomopa-
togenih nematod iz rodu Steinerne-
ma carpocapsae, namenjenih bio-
loškemu zatiranju. Odmerek je na-
menjen tretiranju 1.000 kvadratnih 
metrov površin. Zatiranje z temi ne-
matodami je čisto naravna, ekolo-

ška rešitev v vrtu. V tujini ta sredstva 
z ogorčicami uporabljajo v biotič-
nem varstvu rastlin pred škodljivci 
že leta. Entomopatogene ogorčice 
so majhni črvički (imajo v sebi bak-
terijo), ki parazitirajo škodljivca in ga 
ubijejo (sprostijo bakterijo iz telesa). 
V škodljivca največkrat vstopijo sko-
zi anus, dihalne odprtine ali ustno 
votlino. Ogorčice nanašamo direk-
tno na talno površino z zalivanjem 
ali škropljenjem. Nanašamo jih zve-
čer ali zgodaj zjutraj, ko je zemlja 
bolj vlažna. Za dobro učinkovitost 
nematode potrebujejo vlažno oko-
lje. V suhi zemlji se prehitro izsušijo 
in poginejo. Te ogorčice so prisotne 
tudi v naravi (našli so jih tudi v Slo-
veniji), tako da je bojazen, da bomo 
v okolje vnesli tujeroden organizem 
povsem odveč. Zelo učinkovit je na 
odrasle osebke bramorja, ne učin-
kuje pa na mlade ličinke. Nematode 
v nemastarju so neškodljive za to-

plokrvne živali in ljudi. Prav tako so 
neškodljive za rastline. Pri uporabi 
zato ni omejitev.

Mesorol granulat uporablja-
mo za zatiranje vseh vrst polžev 
in bramorjev v odmerku 3 do 4 kg 
na ha (30 do 40 g na 100 kvadra-
tnih metrov). Sredstvo posipamo 
okoli rastlin in ne po njih, najbolje 
zvečer. Opozorila: Uporabljamo 
ga lahko največ dvakrat v eni ra-
stni sezoni na istem zemljišču. Na 
tretirano – škropljeno površino ne 
smemo dovoliti perutnini sedem 
dni po tretiranju. Potrebno je pre-
prečiti onesnaževanje vodotokov, 
vodnjakov, jezer in vodnih izvirov s 
tem, da se tretira najmanj 20 me-
trov od njih. Sredstvo je strupeno 
za ptiče, nekatere koristne členo-
nožce in čebele. Sredstva ne me-
šamo z drugimi sredstvi. Karenca: 
21 dni za paradižnik, 14 dni za ze-

lje, cvetačo, solato in špinačo ter 
sedem dni za krompir. Karenca je 
čas, ki mora preteči od škropljenja 
do uporabe pridelkov. 

Volaton G 5% uporabljamo za 
zatiranje strun, ogrcev, poljskega 
majskega hrošča, čebulne muhe, 
bramorjev in sovk. V odmerku: 80 
do 100 kg/ha oziroma 0,8 do 1 
kg/100 kvadratnih metrov, če tre-
tiramo celo površino ali 20 do 30 
kg/ha oziroma 200 do 300 g/100 
kvadratnih metrov, če tretiramo v 
vrste. Opozorila: Sredstva ne sme-
mo uporabljati na mladih vrtninah, 
kot so mlada čebula, rani krompir, 
redkvica … Uporabimo ga lahko sa-
mo enkrat letno na isti površini. Pri 
tretiranju moramo kot pri mesoro-
lu preprečiti onesnaženje vode. Ka-
renca: 42 dni za zelenjavo, 91 dni 
za korenje, korenasto in gomolja-
sto zelenjavo.

Občina Nazarje na podlagi javnega zbiranja ponudb za oddajo 
profitnega stanovanja v najem -  objavljenega na spletni strani: www.
nazarje.si, objavlja

JAVNI POZIV
za oddajo vlog za najem profitnega stanovanja v najem

Predmet oddaje:
Enosobno stanovanje, v izmeri 52,50 m2, Zadrečka cesta 2, Na-

zarje.

Razpisni postopek:
1. POGOJI NAJEMA: Stanovanje je novo in ni opremljeno. Oddaja 

se za dobo 18 mesecev z možnostjo podaljšanja pogodbe. Varščina 
za najem znaša tri mesečne najemnine.

2. VIŠINA NAJEMNINE: Izhodiščna mesečna najemnina znaša 
218,50 EUR.

3. ODDAJA VLOGE: Prosilci oddajo pisne vloge z dokazili na na-
slov: Občina Nazarje, Savinjska cesta 4, Nazarje do vključno 20. 8. 
2013 z oznako »ponudba stanovanje«. Več o razpisu na spletni stra-
ni občine Nazarje: www.nazarje.si.

Županja
Majda PODKRIŽNIK, univ. dipl. ekon., l.r.

KIPARSTVO Z MOTORNO ŽAGO

Skulpture domov odnesli izžrebani obiskovalci
Nedeljsko popoldne na Flosar-

skem balu je popestrilo tekmova-
nje v hitrostnem kiparjenju z motor-
no žago, ki ni imelo ravno tekmo-
valnega značaja. Zmagovalci so 
bili namreč vsi udeleženci, skulp-
ture pa so na koncu prodali na li-
citaciji. Srečke za omenjene skulp-
ture so šle kot za med, le pet obi-
skovalcev pa se je na koncu vese-
lilo dobitkov, katere so jim umetni-
ki podarili.

Pet tekmovalcev, članov društva 
kiparjev z motorno žago, ki so tek-
movanje tudi organizirali, se je svo-
jega dela lotilo zelo zagnano. Iz mi-
nute v minuto so neobdelane povr-
šine hlodov dobivale nove oblike in 
ob zaključku navdušile številne gle-
dalce.

V eni uri so nastale umetnine, ka-
terih se novi lastniki prav gotovo ne 
bodo sramovali na svojih vrtovih. 
Franc Bognar je izdelal gojzar, Anton 
Vidmar ribo, Vlado Cencel konjsko 
glavo, Matjaž Ugovšek medveda in 
domačin Tadej Brgles orla v letu.

Brgles in Bognar sta ob pomoči 
Roka Prušnika poskrbela za nena-
vaden glasbeni zaključek tekmo-
vanja. Medtem ko je Brgles popri-
jel za harmoniko, Prušnik za bas, 

je Bognar namesto kitare uporabil 
kar motorno žago in nastal je trio 
motorka.

Društvo kiparjev z motorno žago 
obstaja leto in pol, letos pa se je od-
vijalo tudi prvo državno prvenstvo 
v hitrostnem kiparjenju z motorno 
žago. Drugo- in tretjeuvrščena s te-

ga tekmovanja, Tadej Brgles in Vla-
do Cencel, sta za Flosarski bal iz-
delala dve izjemni skulpturi, ki kra-

sita Ljubno, in sicer flosarja in smu-
čarsko skakalko.

Štefka Sem

Tadej Brgles je izdelal orla v letu. (Foto: Štefka Sem)
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OBETA SE ŠE TRETJA ZAPOVRSTNA ODLIČNA VINSKA LETINA

Mozirski klopotec odganja vsiljivce na Plitvičkem 
vrhu

Družba iz Mozirja in družinski člani vinogradništva Steyer na spominski sliki (Foto: Jože Miklavc)

Tam, kjer ima v ampelografskem vrtu posaje-
ne svoje vinske trte veliko znanih Zgornjesavinj-
čanov in drugih Slovencev, so že pred sedmimi 
poletji postavili klopotec za vznemirjanje sladko-
snedih ptic. Velik klopotec s skoraj štirimetrsko 
eliso so prvič postavili planinci, mlajevci in pred-
stavniki Mozirskega gaja ter Občine Mozirje na 
pobudo Danija Grudnika, predsednika Kluba di-
šeči traminec. Od takrat se je sodelovanje med 
vinogradništvom Steyer in Mozirjani ter občina-
ma Apače in Mozirje še okrepilo, prišlo je do več-
kratnih športnih srečanj, izmenjave obiskov ter 
krepitve družabnih stikov. 

Gostoljubni Steyerjevi poskrbijo za prijetno 
vzdušje, radi pa jim vračajo tudi prijatelji iz Mo-
zirja, še posebej vneto z zabitimi goli ob sreča-
njih nogometašev. Tokratnega, sedmega posta-
vljanja klopotca na Plitvičkem vrhu, kjer imajo 
Steyerjevi posajeno vinsko trto na več deset hek-
tarih vinorodnih zemljiščih, se je udeležila pisa-
na družba predstavnikov družbenega in politič-
nega življenja iz Mozirja in okolice. 

Ob postavljanju vretena klopotca, tokrat ga je 
na višino šestih metrov ob podpori traktorske-
ga dvigala pričvrstil Tonček Holcapfel, je zaigral 
glasbeni »Oldtimertrio«, besede dobrodošlice in 
pomena druženja z vinskim poslanstvom sta iz-
rekla župana občin Apače in Mozirje, Franci Pi-
žmoht in Ivan Suhoveršnik. Danilo Steyer je izra-

zil veselje ob tovrstnih družabnih srečanjih, ki pa 
imajo bistveno širši pomen druženja in sodelo-
vanja. Izrazil je tudi zahvalo za organiziranje teh 
srečanj in dolgoletno poslovno sodelovanje Mo-
zirjanu Daniju Grudniku in njegovi družini. 

Potem, ko se je oglasil prvi klopotec na tem 
vinskem griču, so nazdravili letošnjemu pridelku 
grozdja. Kot kaže, je preživel sušno obdobje in 
grozdje dišečega traminca že privablja drozge, 
škorce, kose ter druge kljunaste požeruhe. Zdra-
vica dobri letini je bila nalita in izpita kot lansko-

letni, odličen izdelek od boga danega in v Steyer-
jevih kleteh negovanega hišnega vina. 

»Blagoslov« za dobro trgatev je tokrat dal kar 
oče, sedemdesetletni Jože Steyer, glavni tvorec 
blagovne znamke vinarstva Steyer, ko je še en-
krat, namesto vetra v eliso klopotca, pognal ve-
ter v mehe in pihala. Svinčeno vreme, ki je čaka-
lo le še na povabilo gostiteljev k pogrnjeni mizi, 
je počakalo še do prvega mraka. Nato so poka-
zali zobe oni od zgoraj.

Jože Miklavc

SKAVTI STEGA MOZIRJE 1

S Petrom Panom preživeli super teden v deželi Nije

Volčiči in volkuljice so se imeli v Šentlambertu nad Zagorjem nadvse lepo. (Foto: Julija Remenik)

Poletje je čas, ko se skavti odpravimo na naj-
težje pričakovani del skavtskega leta – poletni 
tabor. Tako smo se tudi skavti stega Mozirje 1 

odpravili vsak na svoj konec. Volčiči in volkulji-
ce, najmlajši člani, so odšli v Šentlambert nad 
Zagorjem, kjer so med 22. in 28. julijem prežive-

li zabaven teden poln dogodivščin.
Že ob prihodu so morali otroci »skočiti sko-

zi okno« in se skupaj s Petrom Panom odpravi-
ti v deželo Nije. Skupaj s Petrom in ostalimi vi-
lami so spoznavali okolico, si ustvarili jedilnico, 
prostore za počitek in razvajanje, ustvarjalni ko-
tiček. 

Ves teden so pisali Panovo pošto, ki jo je vi-
la Zvončica vsak dan dostavila vsakemu izmed 
otrok. Pošta je bila super! Med drugim so pisma 
pisali tudi nepridipravu Kapitanu Kljuki, ki jim je 
zaradi izzivanja tudi malce ponagajal. Ugrabil je 
glavnega vilina in zato so otroci skupaj s Petrom 
Panom in ostalimi vilami odšli na pot reševanja 
in glavnega vilina s pogumom tudi rešili. 

Ob mnogih ustvarjalnih trenutkih, zabavnih 
večerih in vodnih igrah je prišel tudi slovesni tre-
nutek za šest novih volčičev in volkuljic, ki so v 
soboto, ko so se vrnili nazaj v naš svet, obljubi-
li, da bodo z Božjo pomočjo naredili kar najbolje 
morejo za svoje poboljšanje, da bodo pomagali 
drugim in spoštovali zakona krdela. 

Klemen Čretnik
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KONCERT OKTETA ŽETEV IN ANSAMBLA GOLTE

Praznik za ljubitelje dobre glasbe in duhovite besede

Oktet Žetev in ansambel Golte sta začela tesneje sodelovati pred kakim letom. (Foto: Marija Lebar)

V četrtek, 8. avgusta, so v Lučah 
prišli na svoj račun ljubitelji kako-
vostne vokalne in instrumentalne 
glasbe. V okviru dogajanj ob 44. 
Lučkem dnevu je potekal koncert, 
na katerem so najprej vsaki zase, 
nato pa skupaj nastopili člani ok-
teta Žetev in ansambla Golte. Pe-
tje in glasbo je z duhovito besedo 
v šopek povezal Franci Podbrežnik 
– Solčavski. Dogodku je primerno 
kuliso nudilo akustično dvorišče 

lučke osnovne šole in toplo večer-
no nebo nad njim.

Pevci okteta Žetev so pod ume-
tniškim vodstvom Mitje Venišni-
ka predstavili nov program, ki so 
ga pripravili letos. V prvem delu 
so poslušalci slišali sklop sloven-
skih umetnih pesmi, v drugem pa 
slovenske narodne v raznih pri-
redbah. Še posebej je poslušalce 
in pevce prevzela pesem doma-
čega pesnika Toneta Mlačnika, ki 
svoje verze pogosto tudi uglasbi 
in jih igra na citrah. Tokrat so nje-
govo pesem Skriti cvet zapeli sku-
paj s člani ansambla Golte. Ob tem 
se je član okteta Janez Rosc Mlač-
niku zahvalil za več njegovih avtor-
skih pesmi, ki jih pojejo ob različnih 
priložnostih. »Tonetu nismo pripra-
vili cvetja, v zahvalo in preseneče-
nje bomo poskrbeli, da mu bo po-
zimi toplo v njegovem domu, kot je 
nam ob petju njegovih pesmi,« je 
dejal in ob tej gesti so pevci pože-
li še en bučen aplavz.

Kot je povedal Andrej Rak, vod-
ja ansambla Golte, sta oktet in an-
sambel začela tesneje sodelovati 
pred kakim letom in ugotovili so, da 
je tako sodelovanje plodno in ga z 
navdušenjem sprejema tudi občin-
stvo. Da je to res, je potrdila publi-
ka na tokratnem koncertu, ki si je 
z burnimi aplavzi in vzpodbudnimi 
vzkliki izprosila še dodatek. V njem 
so pevci slovenskim pesmim do-
dali še dalmatinsko Ružo Crvena. 

Komur se po zaključku koncer-
ta ni mudilo domov, je lahko še na-
prej poslušal ubrane zvoke ansam-
bla Golte. Dogodek je bil praznik za 
vse ljubitelje dobre glasbe, pa tudi 
za nastopajoče same, kar je potrje-
valo njihovo dobro razpoloženje, ki 
so ga z ustvarjalno energijo prena-
šali na občinstvo. 

Marija Lebar
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ZAHVALA
Turistično društvo Naš kraj in Klub zgornjesavinjskih študentov 

se iskreno zahvaljujeta Občini Ljubno in vsem sponzorjem za po-
moč pri izvedbi 53. Flosarskega bala in 11. Flosfesta. Hkrati bi se 
radi zahvalili tudi vsem društvom, ki so nam pomagala pripraviti 
bogat program, vsem posameznikom, ki so dali svoj prispevek in 
vsem vam, ki ste nas obiskali ter nam tako pokazali zaupanje in 
podporo za naš trud.

Hvala in vidimo se na 54. Flosarskem balu.

NOČNI POHOD NA RAJHOVKO

Prijetna ohladitev na cilju pohoda

Na Rajhovko, priljubljeno pohodniško točko, so se udeleženci pohoda podali 
iz Vrbja. (Foto: Štefka Sem)

DRUŠTVO UPOKOJENCEV LJUBNO OB SAVINJI

Množično srečanje ljubenskih upokojencev

Lepo se je srečati s prijatelji. (Foto: Franjo Atelšek)

ODBOJKARSKI TURNIR NA LJUBNEM OB SAVINJI

Braslovčanke premočne za preostali ekipi

Odbojkarski turnir je stalnica športnih prireditev ob Flosarskem balu. 
(Foto: Štefka Sem)

Ljubensko društvo upokojencev, 
ki je s 462 člani nedvomno najšte-
vilnejše v tej občini, je tudi letos po-
skrbelo za veselo poletno druženje 
svojih članov. Tradicionalni poletni 
piknik so organizirali v okviru prire-
ditev bogatega programa letošnje-
ga Flosarskega bala. 

Prvi avgustovski četrtek se je na 
prireditvenem prostoru v Vrbju po 
podatkih predsednika društva Jo-
žeta Voduška zbralo kar dve stotni-
ji »njegovih« članov. Niti prava pas-
ja vročina ni bila ovira, da se upo-
kojenci ne bi odločili za veselo dru-

ženje s svojimi stanovskimi prijate-
lji. Kot vedno ob podobnih priložno-
stih se je srečanja tudi tokrat ude-
ležil ljubenski župan Franjo Nara-
ločnik. Ker pa brez plesa v tako ve-
seli druščini ne gre, so za dodatno 
dobro voljo in prešerno razpolože-
nje organizatorji poskrbeli kar z an-
samblom Savinjski fantje. Tudi sre-
ča v obliki različnih dobitkov sreče-
lova je bila prisotna, skratka vese-
lo in sproščeno poletno druženje, 
kot si ga ljubenski upokojenci ve-
dno naredijo.

Franjo Atelšek

V okviru športnih prireditev ob 
Flosarskem balu je Odbojkarski 
klub KLS v telovadnici osnovne 
šole organiziral turnir, na katerem 

so se pomerile tri ekipe. Letos so 
bile to ekipe odbojkarskih klubov 
Celje, Braslovče in Ljubno. V nape-
tih in dokaj izenačenih tekmah so 

V četrtek, 1. avgusta, so se v Vr-
bju zbrali udeleženci nočnega po-
hoda na Rajhovko. Ob odhodu je 
bila najhujša vročina že mimo in 
približevala se je noč. Pohodniki 
so bili zato opremljeni s svetilkami 
in pohodnimi palicami, saj so se iz 
Rajhovke vračali v hladnem zave-
tju noči. 

Nočni pohod na domačinom 
priljubljeno točko Rajhovko ima že 
dolgo zgodovino. Nekaj manj kot 
dvajset let je, kar so ljubenski pla-

ninci v okviru Flosarskega bala pr-
vič organizirali pohod. Bila so leta, 
ko je bilo udeležencev blizu sto, ho-
dili pa so z baklami, kar so lahko 
občudovali prebivalci v dolini. Se-
daj je število udeležencev precej 
manjše, bakle so zaradi varnosti 
zamenjale svetilke, letos pa je za-
radi velike suše in nevarnosti poža-
ra odpadel tudi ognjemet na koncu 
poti, kar pa ni vplivalo na prijetno 
druženje udeležencev.

Štefka Sem

turnir osvojile odbojkarice iz Bra-
slovč, sledile so jim Celjanke in 
domačinke. 

Pokale in nagrade je udele-
ženkam podelil ljubenski občin-
ski svetnik Paul Orešnik. Nagra-

de je prispevala občina, sestavlje-
ne pa so bile iz domačih izdelkov. 
Odbojkarsko tekmovanje je že več 
kot deset let stalnica ob Flosar-
skem balu.

Štefka Sem
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LJUBNO OB SAVINJI

Bilanca Flosarskega bala

Na Ljubnem ob Savinji bi lahko v času Flosarskega bala imeli rek, kot ga 
imajo v Las Vegasu: »Kar se zgodi na balu, ostane na balu.« Fešta tu, fe-
šta tam, pijača v potokih in veselje moških občanov, da lahko enkrat na le-
to ubežijo svojim ženam in se zabavajo po svoje. Pravijo, da jih nič ne mo-
ti, če babnice kuhajo mulo doma, saj se po koncu bala menda »vse zgli-
ha«. Če ne drugače, se dedci dobijo pod skakalnico, od koder se sliši njiho-
vo gruljenje po vsej vasi in tako pihajo na dušo svojim ženam. Še dobro, da 
se župan Franjo Naraločnik odlično znajde s kitaro v roki, da ne pojejo kar 
»na suho«. Kot kaže, recept »Ljubenskih slavčkov« deluje, saj ni bilo v jutra-
njih urah nikogar več na spregled.

Sedma sila je oder kar prekrila. Ni bilo prvič, da v ključnem trenutku ka-
kšnega dogajanja postanejo »glavni« kar fotografke, fotografi in snemalci. 
Pod ljubenskim platnom v Vrbju, kjer so prikazali vsakoletno atrakcijo, krst 
zelenca s polivanjem Savinje iz škafa na glavo Borutu Budni, so stisnjeni v 
strelce napadli iz vseh topov. Gledalci v dvorani so videli več ali manj ozad-
ja le-teh, od spredaj pa je to izgledalo takole.

Franci Podbrežnik – Solčavski, dežurni zabavljač na balu: »Dragi Lju-
benci, klobuk dol pred vami, da ste zdržali 17 dni rajanja od Flosfesta do 
Flosarskega bala. Priporočam vam, da občina zaprosi za evropska sred-
stva za vsakega, ki je zmogel vse, tako časovne kot finančne obveznosti, 
od ene do druge gaude ter dodatek na temperaturne šoke. Tebe Fileževa 
dečva (sovoditeljica Andreja Lenko) pa bom predlagal za posebno nagra-
do, ker lahko ves dan stojiš poleg mene v tako majhnih čeveljčkih.« 

(Foto: ŠS)

(Foto: KRN)

(Foto: JM)
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KLUB MALEGA NOGOMETA NAZARJE

Konec dvoranskega nogometa v Nazarjah
Po dvanajstih sezonah sodelovanja ekip KMN 

Nazarje Glin v najelitnejših slovenskih ligah in 
pokalnih futsal tekmovanjih se z letošnjo sezo-
no ta dvoranska nogometna pravljica konču-
je. Vzroki za takšno odločitev nazarskega klu-
ba malega nogometa bodo sicer uradno po-
dani na njihovi tiskovni konferenci, ni pa treba 
preveč razmišljati, da ugotoviš, da težave tičijo 
predvsem v pomanjkanju denarja, drastično pa 
je upadel tudi obisk na tribunah, saj so bile v za-
dnjih sezonah le-te praktično prazne. 

Stroški tekmovanj na tem nivoju, predvsem 
takse sodnikov in uradnih oseb, še naprej ne-
usmiljeno rastejo, po drugi strani pa kriza in 
trenutne gospodarske razmere še zdaleč ni-
so več naklonjene športu in promociji le-tega. 
Tako klubom ne preostane drugega, kot da se 
odločijo životariti skozi prvenstvo s takšnimi 
ali drugačnimi dolgovi do nogometne zveze, 
igralcev in še koga ali preprosto reči dovolj 
imamo tega oziroma ne gremo se več. Za sle-
dnje so se izgleda odločili tudi v nazarskem 

klubu, saj trenutna finančna situacija pač ni 
takšna, da bi omogočala nadaljevanje igra-
nja v ligi, pa čeprav jih je komisija kljub lan-
skem izpadu letos ponovno povabila v elitno 
druščino. 

K odločitvi so nedvomno pripomogle tudi pra-
zne tribune, saj se igra nogomet ali katerakoli 
druga oblika športa za promocijo kraja, za nji-
hove gledalce in navijače. Če teh ni, res nima no-
benega smisla vztrajati še naprej.

Franjo Pukart

DRŽAVNI ROKOMETNI PRVAKI NA GORSKIH PRIPRAVAH

Gorenjčani so se potili na Golteh in v Mozirju

Varovanci trenerja Ivana Vajdla so v Mozirju odigrali dve prijateljski tekmi in obakrat zmagali. 
(Foto: Benjamin Kanjir)

Prvih deset avgustovskih dni so varovanci tre-
nerja Ivana Vajdla izkoristili za gorske pripra-
ve na Golteh, dvakrat dnevno pa so trenirali na 
parketu mozirske športne dvorane. V tem času 
so odigrali tudi dve prijateljski tekmi in obakrat 
zmagali.

Aktualni državni prvaki v rokometu so z no-
vim trenerjem in precej prenovljeno ekipo deset 
dni priprav izkoristili predvsem za uigravanje in 
medsebojno spoznavanje. Dvakrat dnevno so 
se iz hotela na Golteh, kjer so jim nudili vse po-
trebno ugodje za treniranje in počitek, podali v 
mozirsko športno dvorano, kjer so se pripravlja-
li kondicijsko in preigravali različne kombinacije. 
Nov trener ekipe Ivan Vajdl je ob tem spoznaval, 
s kom ima opravka in kje so še rezerve ekipe. 

V času priprav so odigrali tudi dve tekmi. Pr-
vo s Slovanom, ki jim je povzročal kar precej pre-
glavic, saj je bila tekma vse do druge polovice 
drugega polčasa precej izenačena. Ose so nato 
pokazale svoje kvalitete in dobile tekmo z rezul-

ROKOMETNI DERBI MED MLADIMI IN STARIMI V LUČAH

Tudi letos Mladi nepremagljivi

Rokometni ekipi Stari in Mladi Športnega društva Raduha Luče (Foto: Marija Šukalo)

Lučki športniki, združeni v Športnem društvu 
Raduha Luče, so se kot vrsto let do sedaj tudi le-
tos ob Lučkem dnevu pomerili v rokometu. Svoje 
znanje in spretnost sta merili ekipi Stari in Mladi. 

Gledalci so na igrišču ob osnovni šoli drugi 
petek v avgustu videli številne dobre akcije in po-
daje, ki so zatresle mreže vratarjev na obeh stra-
neh. Tako so ob izenačeni igri Mladi prvi polčas 
končali le z dvema goloma razlike. 

V drugem polčasu je med slednjimi koncen-
tracija popustila in na trenutke pripeljala do iz-
enačenja. V zadnjih minutah igre so le uspeli iz-
koristiti svojo energijo in premagali starejše na-
sprotnike. Rezultat 22:20 niti ni igral velike vlo-
ge, saj se je druženje nadaljevalo v prijateljskem 
vzdušju. 

Marija Šukalo

tatom 26 proti 23. Dva dni kasneje so igralci po-
kazali pravi obraz in vso svojo moč stresli na go-
ste iz Sevnice. Slednji na noben način niso mo-

gli parirati razigranim Velenjčanom, ki so dobili 
tekmo kar s 45 proti 22.

Benjamin Kanjir
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LJUBNO OB SAVINJI

Turnir za pokal Flosarja v odbojki na mivki in tenisu

V odbojki na mivki so se pomerile moške in 
ženske dvojice. (Foto: Katja Remic Novak)

Turnir v tenisu se je odvil že enaindvajsetič. (Foto: Katja Remic Novak)

Dan pred Flosarskim balom so na Ljubnem 
ob Savinji priredili turnir v odbojki na mivki in 
tenisu. Čeprav je bilo prijavljenih manj ekip 
kot prejšnja leta, so v Športnem centru Jakop 
zadovoljni, da se je pod žgočim soncem vse-
eno zbralo dovolj udeležencev za kvaliteten 
dvoboj.

Turnir v tenisu se je odvil že enaindvajsetič, 
prijavljenih je bilo osem tenisačev. Prvo mesto je 
tako kot lani pripadlo Kacu, ki je pometel s kon-

kurenco in drugo- ter tretjeuvrščena premagal 
kar z 9:0. Na drugem mestu se je tako znašel 
Jager in na tretjem mestu Čeh. Letos so turnir 
pripravili kot memorial Franja Jakopa.

V odbojki na mivki se je odvil turnir dvanaj-
sto leto zapored. Dopoldan so se pomerile mo-
ške dvojice, popoldan pa ženske. Prvo mesto 
v moški konkurenci je pripadlo ekipi Topolšica, 
ki je v finalu premagala Fuzbalerja s 15:10 in 
15:13, na tretje mesto se je uvrstila ekipa Bajsi-

TURNIR V ODBOJKI V KRNICI

Za točke se je potegovalo 
štirinajst parov

Tekmovalci z največ osvojenimi točkami (Foto: Monika Robnik)

TURNIR V TENISU V KRNICI

Največ točk Tevžu in 
Robniku

Zmagovalni pari turnirja (Foto: Monika Robnik)

na. V ženskih dvojicah je bila najboljša ekipa La-
ki, drugouvrščeni sta bili NFPB, na tretjem me-
stu pa Božana. Zmagovalki sta bili v finalu pre-
pričljivo boljši od drugouvrščenih. Za zmago sta 
potrebovali dva seta, kjer sta zmagali z 21:16 in 
21:14. 

Katja Remic Novak

Pod okriljem Športno rekreativ-
nega društva Log se je drugo sre-
do v avgustu odvijal turnir v od-
bojki na mivki. V Krnico je lepo 
vreme in dobra organizacija dru-
štva privabila 14 mešanih parov 
iz različnih krajev Zgornje Savinj-
ske doline. 

Ti so se pod mrežo potegovali 

za točke v dveh dobljenih setih. Pri 
tem si je največ zmag priigrala dvo-
jica Nika Veninšek in Žiga Plesnik. 
Za njima se je uvrstil par Monika 
Robnik, predsednica društva orga-
nizatorja, in Simon Voler. Tretje me-
sto je pripadlo Mojci Funtek in Lo-
vru Matijovcu. 

Marija Šukalo

Športno rekreativno društvo Log 
je ob 44. Lučkem dnevu pripravilo 
turnir v tenisu za moške. Na igrišču 
v Krnici se je pomerilo šest naključ-
no izžrebanih dvojic. 

Po sistemu vsak z vsakim sta naj-
več točk osvojila Alojz Tevž in pred-
stavnik organizatorja Janez Robnik. 
Primož Robnik je v paru s Frančkom 

Robnikom osvojil drugo mesto. Na 
tretjem mestu sta pristala lanskole-
tni zmagovalec turnirja Jernej Ribič 
in Rok Kumer. Po besedah predse-
dnice društva organizatorja Monike 
Robnik so se tekmovalci dobro od-
rezali kljub peklenski vročini in po-
kazali veliko znanja ter vzdržljivosti. 

Marija Šukalo
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IZ POLICIJSKE BELEŽNICE

Kronika, Zahvale, Oglasi

Naročniki Savinjskih novic imajo 
15% POPUST pri objavah zahval in čestitk.

Tišina nad zvezdami je potrebna, 
da se uglasiš s svojim umom in srcem, 
da najdeš svoj končni cilj ...

V SPOMIN

Jožeta URANKA
13.8.2003 - 13.8.2013

Hvala vsem, ki se ga spominjate.

Simona in Tadeja

• VLOMLJENO V LOKAL
Spodnja Rečica: 6. avgusta je občanka obvestila policiste, da je 

neznani storilec vlomil v gostinski lokal v Spodnji Rečici. Iz notranjosti 
je odnesel nekaj škatlic cigaret in žgano pijačo.

• NEPRIDIPRAVI DVAKRAT NA DELU
Spodnje Pobrežje: 7. avgusta je občanka iz Spodnjih Pobrežij ob-

vestila policiste, da so ji neznani storilci preko noči s stanovanjske hi-
še ukradli več metrov bakrenih žlebov. Ista občanka je dva dni kasne-
je znova klicala na policijo, saj so jo neznani nepridipravi obiskali še 
enkrat in s hiše pobrali še preostale bakrene žlebove.

• GOZDNI POŽAR
Raduha: 7. avgusta popoldan je prišlo na območju Raduhe do 

manjšega gozdnega požara na površini okoli 40 kvadratnih metrov. 
Gasilci PGD Luče so požar omejili in pogasili. 

• POŽAR NA VELIKEM ROGATCU
Veliki Rogatec: 10. avgusta okoli pol tretje ure zjutraj je na obmo-

čju Velikega Rogatca zagorelo v gozdu. Gasilci PGD Luče so pregle-
dali požarišče in ugotovili, da je zagorelo na zelo težko dostopnem vi-
sokogorskem terenu, kjer je mogoče le gašenje s pomočjo helikopter-
ja, zato so zaprosili za pomoč helikopter za gašenje s posadko Slo-
venske vojske. Na pomoč so jim priskočili tudi za delo s helikopterjem 
usposobljeni gasilci PGD Okonina, s katerimi so nato skupaj postavili 
bazen za zajemanje vode. S pomočjo motorne brizgalne so ga polni-
li iz bližnje reke Lučnice. Posadki je s helikopterjem v približno 30 na-
letih kljub trudu in prizadevanji uspelo požar le omejiti in preprečiti na-
daljnje širjenje, nato pa so gašenje zaradi pomanjkanja goriva mora-
li prekiniti. Gasilci PGD Luče so v naslednjih dneh spremljali dogaja-
nje na požarišču.

Naslednji dan se je tekom noči zaradi vetra ogenj razširil na dva 
hektara skupne površine. Zaradi vetra in termike se je vztrajno širil 
v desno ter levo stran pobočja in proti vrhu, tako da je celotno po-
žarišče obsegalo že pet hektarjev. Požar ni ogrožal objektov, lah-
ko pa bi se razširi na smrekov gozd in prešel v krošnje. Ker gaše-
nje z gasilskimi enotami na terenu ni bilo mogoče, so gasilci PGD 
Luče spremljali požar in preprečevali širjenje ognja pod gozdno ce-
sto v pobočju, kjer so teren dodobra namočili in tako preprečili pre-
skok ognja. Za pomoč pri dobavi vode so bila aktivirana večja gasil-
ska vozila s cisternami iz PGD Ljubno ob Savinji, Gornji Grad, Gru-
šovlje, Pobrežje in Šmartno ob Dreti. Na pomoč pri gašenju sta v po-
poldanskih urah priletela dva helikopterja za gašenje Slovenske voj-
ske, zato so bili aktivirani še gasilci PGD Okonina ter PGD Solčava 
za polnjenje bazena z vodo. 

Več v naslednji številki Savinjskih novic.

Dobrota je zlata veriga,
ki povezuje človeštvo.
             J.W. von Goethe

ZAHVALA

Ženski pevski zbor Jutro iz Radmirja
se zahvaljuje avtoprevozniku 

Dejanu Nadlučniku iz Radmirja,
ker je s svojim darom omogočil ustvariti novo 

podobo zbora.
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Za razvedrilo

REČIŠKI GASILCI TUDI KOT PASTIRJI DRŽIJO BESEDO 
Mogoče je kdo pred dnevi začudeno pogledal, ko je iz Spodnje 

Rečice proti Nizki krenila kolona pastiric in pastirjev, oblečenih kot v 
starih časih, tudi s cizami s hrano in v spremstvu ansambla Golte. 
Seveda članice in člani obeh B desetin PGD Rečica ob Savinji niso 
pozabili na najpomembnejše: krave cike, darila za rojstni dan njiho-
ve članice Karoline Bider (v sredini). Čeprav se je o takšnem dari-
lu že dolgo govorilo, slavljenka Karolina do zadnjega ni verjela, da 
ji bodo gasilci ob izdatni pomoči Cirila Turka (desno) in Boštjana 
Kolenca na dom dostavili kravo z vsemi potrebnimi papirji. Eko mle-
ko bo prodajala aprila, potem ko bodo gasilci prinesli še »nazbuh«. 

ČAKAJOČ NA NAGELJNE
Prijetna druščina je pred poletno razstavo cvetja vasovala v Mo-

zirskem gaju. Glavni vrtnar Gaja Jože Skornšek (od leve), Drago Po-
ličnik, prevzemnik mozirske občinske oblasti za časa pusta, in Ja-
nez Pirnat, eden njegovih sotrudnikov, so ugotavljali, da je v letošnji 
vročini biti najbolje žejen v hladu parka cvetja s kakšno osvežilno pi-
jačo pri roki, medtem ko so bili nageljni na poti, da bi jim še olepša-
li prizorišče.

MALICA, DA SE KAR SLINE CEDIJO
Jože Miklavc, sodelavec Savinjskih novic na začasnem delu in 

oddihu na Ljubnem ob Savinji: »Ni ga čez žaloc in tokc, če pa so 
zravn take čedne kelnerce, pa kar pozabim, da sem že pošteno 
lačen.«

(Foto: MŠ)

(Foto: IS)

(Foto: FA)
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Križanka, Oglasi

KUPON za brezplačni mali oglas do 10 besed v 34. številki SN

2013

Ime in priimek:

Naslov: 

Vsebina oglasa (do 10 besed):

Veter. postaja Mozirje, tel.: 5831-017, 5831-418, 839-02-20, 839-02-21.
Dežurni živinozdravnik je dosegljiv na tel.: 041-724-972.
Sprejem naročil in izdaja zdravil: delavnik: od 7. do 8.30 ure, nedelje, prazni-
ki: od 7. do 8. ure. Veterinarski higienik (konjaška služba), tel.: 545-10-31.
Ambulanta za male živali: od pon. do pet. od 7. do 12. ure in od 15. do 18. 
ure, sobota od 7. do 8.30 ure.

D e ž u r n e  s l u ž b e

VETERINARSKO DEŽURSTVO

ZDRAVSTVENO DEŽURSTVO

Dežurna služba je ob delavnikih od 20. ure zvečer do 7. ure zjutraj, ob so-
botah in nedeljah od 7. ure (sobota) do 7. ure (ponedeljek), enako velja tu-
di za državne praznike, v zdravstveni postaji Mozirje. V času dežurstva  so 
možni tudi zdravniški nasveti po telefonu 837-08-00.

DEŽURNA SLUŽBA ELEKTRO CELJE
Vse prijave okvar se javljajo direktno v Celje v center vodenja, od koder se 
nato napoti dežurni elektromonter na teren. 
(03) 42 01 000 (centrala)
(03) 42 01 180 (prijava napak na števcu) od 7. do 15. ure
(03) 42 01 240 (prijava napak na omrežju) 24 ur/dan

DEŽURNE SLUŽBE KOMUNALNIH PODJETIJ
Dežurna služba na javnih vodovodih na številki GSM 041 621 950.
Dežurni vzdrževalec Komunala d.o.o. Gornji Grad: 041-390-145.
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 Petek,
16. avgust

ob 20.00. Športno igrišče Nazarje
Šport in projekcija pod zvezdami

Sobota,
17. avgust

ob 17.00. Šmihel nad Mozirjem
Otvoritev sejma domače obrti in razstave
ob 18.00. Šmihel nad Mozirjem
Igrani prikaz življenja ljudi na podeželju nekoč
ob 20.00. Šmihel nad Mozirjem
Zabava z ansamblom Veseli svatje
ob 20.00. Prireditveni prostor v Bočni
Gasilska veselica z ansamblom Pegaz

Nedelja, 
18. avgust

ob 12.00. Šmihel nad Mozirjem
Maša za kmete in blagoslov traktorjev
ob 14.00. Šmihel nad Mozirjem
Sejem domače obrti in šmihelske igre
ob 17.00. Šmihel nad Mozirjem
Zabava z ansamblom Novi spomini

Napovednik, Mali oglasi, Oglasi

MORDA STE ISKALI PRAV TONapovednik dogodkov

◊	PARKETARSTVO	TKALEC
polaganje parketa, laminata, PVC oblog, izdelava vzorcev in bor-
dur, izdelava lesenih teras, izdelava suhomontažnega estriha, ob-
novitev starih parketov; gsm 041/724-184.

Boštjan Tkalec s.p., Gotovlje 139 a, Žalec.

◊	KMETJE,	GOZDARJI
Gradimo gozdne vlake brez miniranja. Opravljamo tudi vsa ostala 
dela s strojno mehanizacijo ter kiper prevoze. Kvalitetno in poce-
ni; Brlec Franc 041/606-376.

GP Pirc d.o.o., Krnica 50, 3334 Luče.

◊	MONTAŽA	SATELITSKIH	SISTEMOV	–	POP	TV	
IN	A	KANAL
Nudimo vam montaže satelitskih sistemov za sprejem POP TV in 
KANAL A – pooblaščeni monter za TOTAL TV in servis vseh sate-
litskih sistemov. Prašnikar s.p., tel. 03/584-51-94, gsm 041/688-
094.

Prašnikar Miro s.p., Elektro-instalacije in vzdrževanje elektro aparatov in na-
prav na terenu, Spodnje Kraše 30, 3341 Šmartno ob Dreti.

◊	SLIKOPLESKARSTVO	TERGLAV
Beljenje notranjih površin in fasad, dekorativni opleski, izdelava 
izolacijskih fasad, delo na višini z dvižno košaro... tel. št. 03/572-
06-73, 041/216-214, www.terglav.si

Andrej Terglav s.p., Andraž 96 b, 3313 Polzela.

◊	STEKLARSKA	DELAVNICA	TAMŠE,	MOZIRJE
Vsa obdelava stekla, več na www.steklarstvo-tamse.com ali na 
031/305-532.

Steklarstvo Tamše, Tamše Jaka s.p., Savinjska cesta 12, 3330 Mozirje.

◊	ŠIVILJSTVO	ŽANA	
Šivanje po meri, kostimi, srajce, hlače in razna popravila (menja-
va zadrg, krajšanje, ožanje). Gsm 041/498-943. 

Oblak Z. Barbara s.p. Ljubija 88, 3330 Mozirje.

ŽIVALI – PRODAM 
Prodam bikca limuzin, starega en te-
den; gsm 041/986-125.
Prodam bika za zakol ali nadaljnjo 
rejo; gsm 051/427-480.
Prodam bikce, stare 10 dni, sr pa-
sme; tel. 583-23-60.
Prodam teličko simentalko, staro 3 
tedne; gsm 070/411-889.
Prodam sr telico, brejo 8 mesecev; 
gsm 041/791-849.
Prodam prašiče, najboljše mesnate 

pasme za dopitanje ali zakol, z dosta-
vo; Fišar, Tabor; gsm 041/619-372.
Prodam prašiče težke od 100 do 
200 kg; gsm 031/832-520.
Prodam ovna z rodovnikom 90 E; od-
dam sobe v najem; gsm 041/280-
005.

ŽIVALI – KUPIM
Kupim telice in krave za zakol; gsm 
031/832-520.
Kupim kravo in telico za zakol in bik-

ce in teličke p.t., nad 100 kg; gsm 
031/533-745.

DRUGO – PRODAM
Prodam odjemalca silaže ali me-
njam za klavno živino; gsm 
041/783-569.
Prodam druzgerco in prešo ter hra-
stove sode; tel. 584-52-90.
Prodam nerabljeno strešno kritino 
vinkovci; gsm 031/396-664.
Tri malo rabljena strešna okna, pro-
dam; gsm 031/266-738.
Prodam bide z armaturo armal (belo 
– zlata); gsm 041/970-032.
Prodam panoramsko steno 190 
x 220 cm in okno 180 x 140 cm z 
medeninastimi križi; gsm 031/396-
664.
Prodam male lesene gajbice; gsm 
031/800-852.
Prodam domače žganje; gsm 
051/256-986.
Prodam silažno koruzo; gsm 
070/439-445.
Prodam bukova drva v paleti, se-
no v balah in pelete; gsm 040/551-
211.
Drva suha, surova , cepljena, metr-

ska, balirana po 1 m3, bukev, gaber, 
prodam; gsm 031/585-735.
Šolsko torbo na kolesih ugodno pro-
dam, dekliški motiv, kvalitetna; gsm 
041/627-205.

DRUGO – KUPIM
Silažne bale in koruzo za silažo ku-
pim; gsm 051/314-306.

VOZILA IN OPREMA
Prodam platišča z gumami, 18 col, 
5 x 112 (ali menjam za 16 col) in 4 
grelne svečke za diesel motor; gsm 
041/373-125.

NEPREMIČNINE
Delno opremljeno garsonjero v oko-
lici Nazarij prodam; gsm 031/526-
984.
Oddam subvencionirano stanovanje 
za študente naTomažičevi v Ljublja-
ni; gsm 031/806-468.

OSEBNI STIKI
Podjetnik, star 44 let, bi rad imel žen-
sko brez otrok, do svojih let, ki bi spre-
jela njegovega sina. Odgovorite, sku-
paj vam bo lepše; gsm 041/510-457.
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VELIKI ROGATEC

Požar se je v novih in novih izbruhih širil proti jugu, 
v smeri Lepenatke ter proti vrhu Rogatca

Zaskrbljena poveljnik Gasilske zveze Zgornje Savinjske doline Slavko Bric 
(levo) in vodja nazarske območne enote Zavoda za gozdove Slovenije Toni 

Breznik ob kratkem posvetu med večdnevno intervencijo.
Gasilci in posadka helikopterjev SV so sodelovali v strogo določeni 

koordinaciji. 

Rogatec z ognjenimi zasevki v torek, 13. avgusta, ob 11. uri

Potem, ko je v soboto zgodaj zjutraj zagorelo 
na strmem severnem delu planine Veliki Rogatec 
(1.557 m), domnevno kot posledica udara strele, 
so gasilci PGD Luče in PGD Okonina skupaj s he-
likoptersko enoto Slovenske vojske (HESV) orga-
nizirali in izvedli celodnevno akcijo gašenja. Zara-
di nedostopnosti skalnega terena, poraščenega z 

mešanim gozdom in gozdnim podrastjem, na vi-
šini med 1.200 in 1.400 m, je bilo gašenje možno 
le s pomočjo vodne zavese iz helikopterja. To so 
tako dopoldne kot v nadaljevanju še popoldne iz-
vajali člani posadke HESV. 

Ker so bili helikopterji sočasno angažirani v 
še obsežnejšem požaru na Krasu, na področju 
Rogatca pa je vlekel srednje močan veter, je bila 
gasilska intervencija dolgotrajnejša. Gasilci so 

ob Lučnici poskrbeli za varnost prometa in za 
črpanje zadostnih količin gasilne vode v mobil-
no vodno zajetje. 

Žarišča požara so se v noči na nedeljo okrepi-
la, zato je vodstvo intervencije vpoklicalo na po-
moč še več gasilskih društev za izvajanje nad-
zora požarišča ter omejevanje širjenja požara 
na gosto poraščeno gozdnato območje nav-
zdol in v smereh Lepenatke ter Luč (z gasilskimi 
cisternami). Pozno popoldne so pripadniki HE-
SV ponovno obnovili gašenje s tremi helikopterji 
in požar do noči bistveno omejili. Gašenje iz zra-
ka in varovanje z gasilskimi cisternami se je na-
daljevalo tudi ves ponedeljek ter od zgodnjega 
jutra ves dan v torek, ko sta zdaj že obsežno ob-
močje napadala z vodnimi slapovi še dva voja-
ška helikopterja. 

Po besedah predsednika Gasilske zveze 
Zgornje Savinjske doline Janka Žuntarja so or-
ganizirali gasilsko varovanje in opazovanje po-
žarišča tudi v noči na torek, vse zadnje dni pa 

je obsežen teren cca 15 ha na gorskem terenu 
dnevno varovalo med 70 in 80 gasilci iz gasil-
skih društev gasilske zveze naše doline, ki so v 
vročem in vetrovnem vremenu opravljali napor-
no in nevarno delo. 

Ob zaključku redakcije smo se prepričali na 
terenu, da bi brez večdnevne operacije pripa-
dnikov SV in prizadevanj gasilcev ognjena stihi-
ja uničila ogromne površine gozdov in zagotovo 
tudi nekatere višinske objekte. Požar se je v no-
vih in novih izbruhih širil proti jugu, v smeri Le-
penatke ter proti vrhu Rogatca, je še sredi dne-
va poročal poveljnik intervencije Tomaž Funtek. 
Poveljnik gasilske zveze Slavko Bric pa je pove-
dal, da si bodo z vsem znanjem in številnim mo-
štvom prizadevali požar omejiti, vsi pa so se za-
skrbljeno ozirali v nebo za dežjem. Bo noč ven-
darle odrešilna?!

Podrobnosti o dogajanju bomo objavili v na-
slednji številki Savinjskih novic. 

Tekst in fotografije: Jože Miklavc

Gasilno vodo so polnili v zajemalni rezervoar iz 
Lučnice. 
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Z Žačkega sedelca vodijo poti pod lipo v Luče, 
na Ljubno ob Savinji in v Gornji Grad. 

(Foto: Marijan Denša)

Lipovo drevo predstavlja številnim evropskim 
in drugim narodom simbol prijateljstva, srečeva-
nja, druženja, povezovanja in zdravja že vsaj od 
antike dalje. Tudi pri Slovencih je že dolgo pose-
bej čislano. Lipe in lipovce so sadili sredi vaških 
trgov, da so v njihovi senci moževali, sadili so 
jih ob izpostavljenih zgradbah, kot so na primer 
cerkve in samotne kmetije, ker so jih mogoč-
na drevesa varovala pred strelo, in na prelazih, 
da so si lahko trudni popotniki odpočili v njihovi 
senci. V naši dolini imamo kar nekaj lip na sedlih 
in prelazih, po eni se celo imenuje prelaz Lipa. 

Vendar danes ne bomo govorili o tej, temveč 
o Žački lipi. Ta kraljuje na Žačkem sedlcu, na vi-
šini 771 metrov nad morjem, kjer se stikajo ce-
ste do treh krajev v naši dolini. Z Žačkega sedel-
ca vodijo poti v Luče, na Ljubno in v Gornji Grad, 
torej v tri občinska središča. Ponavadi prelazi 
delijo ali povezujejo, odvisno od našega pogle-
da, dve dolini, od Žačke lipe pa lahko pridemo 
kar v tri. Že zato je nekaj posebnega in omem-
be vrednega. 

Ker se nahaja sredi obsežnih smrekovih goz-
dov, je s svojo mogočno krošnjo soliternega li-
stavca, to je drevesa, ki stoji na odprtem, pra-
vo nasprotje legijam vitkih smrek v okoliških se-
stojih. 

Žačka lipa meri v obsegu 367 centimetrov, 
torej je njen povprečni prsni premer 116 cm, vi-
soka pa je 27 metrov. Gospodar ocenjuje njeno 
starost na 250 let, vendar je najbrž malo mlaj-

ša. Deblo se že pri dobrih dveh metrih deli v dve 
veji, najverjetneje so vrh v mladosti načrtno od-
rezali, da bo drevo dalo gostejšo senco, krošnja 
je zato globoka. Drevo je glede na »obcestno le-
go«, kjer ga ogrožajo izpušni plini, pluženje in so-
ljenje, zdravo. Večjih poškodb korenin, drevnine 
ali obrše (krošnje) ni.

Nekoč je Žačka lipa dajala senco popotni-
kom, ki so preko sedla hodili po opravkih, pred-
vsem v srez (okraj) Gornji Grad, danes pa se 
pod njo za trenutek ustavijo rekreativni kole-
sarji od blizu in daleč, ki izkoriščajo razvejano 
omrežje cest za spoznavanje naših krajev. Pa 
ne toliko zaradi sence in klopce pod lipo, am-
pak zato, da ugotovijo, katera od cest vodi v že-
leno smer. 

Smernih ali celo informativnih tabel na sedlu 
praktično ni. Tiste stare in preperele, ki so še na-
bite na lipo, pa bi bilo treba vsekakor odstraniti. 
Drevo je živo bitje in nespodobno je nanj nabijati 
razno razna kazala, oznake in obeležja.

Marijan Denša

IZ ZAKLADNICE NAŠE DOLINE

Žačka lipa


